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Afstemning 

§§ 1 og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

8) Anden behandling af lovforslag nr. L 21: 
Forslag til lov om ændring af  lov om ændring 

af lov om social bistand. (Udskydelse af revi- 
sionsbestemmelsen til § 48 a). 

Af socialministeren (Else Winther Ander- 
sen). 

(Fremsat 7/10 92. Første behandling 20/10 
92. Betænkning 12/11 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

A fstemning 

§§ I og 2 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

9) Anden behandling af lovforslag nr. L 72: 
Forslag til lov om ændring af lov om erstat- 

ning til skadelidte værnepligtige mfl. (Konse- 
kvensændringer som følge af gennemførelsen af 
lov om forsikring mod følger af arbejdsskade 
m.v.). 

Af socialministeren (Else Winther Ander- 
sen). 

(Fremsat 28/10 92. Første behandling 3/11 
92. Betænkning 12/11 92). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagets paragraffer og spørgsmålet 
om dets overgang til tredje behandling sattes 
til forhandling under ét. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

§§ 1-3 
vedtoges uden afstemning. 

Lovforslagets overgang til tredje behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget går direkte til 

tredje behandling uden fornyet udvalgsbe- 
handling. Hvis ingen gør indsigelse mod dette 
forslag, betragter jeg det som vedtaget. (Op- 
hold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

10) Forespørgsel nr. F 2: 
Forespørgsel til statsministeren: 
»Hvorledes vil regeringen sikre, at ejere af 

fast ejendom -  hvis økonomi i forvejen er tyn- 
get af de høje skatter i Danmark -  ikke bliver 
yderligere belastet på grund af de store stignin- 
ger i værdiansættelserne i forbindelse med den 
19. alm. vurdering?« 

Af Kirsten Jacobsen (FP) m.fl. 
(Forespørgslen anmeldt 8/10 92. Fremme af 

forespørgslen vedtaget 22/10 92). 



1827 17/11 92: Forespørgsel vedr. belastning i forbindelse med 19. alm. vurdering 1828 

Begrundelse 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Hvis der ikke gøres noget for at neutrali- 

sere virkningen af den 19. alm. vurdering, vil et 
flertal i Folketinget ved sin passivitet pålægge 
samtlige ejere af fast ejendom og lejerne eks- 
traskatter og huslejeforhøjelser på mere end 4 
mia. kr. årligt. På grund af den 19. alm. vurde- 
rings vilkårlige stigninger vil mange blive sær- 
lig hårdt ramt, og vi kan derfor se frem til en ny 
lavine af tvangsauktioner og et uanet antal 
konkurser; tendenserne ses allerede. 

På et meget tidligt tidspunkt var det klart, at 
den 19. alm. vurdering ville medføre andre 
konsekvenser end forventet, og på baggrund af 
denne viden spurgte Fremskridtspartiet allere- 
de i sommeren 1992 statsministeren, hvilke ini- 
tiativer regeringen ville tage for at imødegå de 
på forhånd kendte problemer. Statsministeren 
reagerede på dette spørgsmål ved at bagatelli- 
sere problemet. Statsministeren sagde bl.a. i 
svaret til Fremskridtspartiet, at den 19. alm. 
vurdering ville medføre en gennemsnitlig stig- 
ning på ikke over 8 pet., samt at regeringens 
aftale med kommunerne om at holde skatterne 
i ro ville blive overholdt; ellers ville lejeværdi- 
en for 1992 blive tilpasset. 

I dag er de begrundede formodninger, vi 
havde for nogle måneder siden, bekræftet: Af- 
talen mellem regeringen og kommunerne om 
reduktion af skatteprocenterne, således at 
skatterne ikke ville stige, bliver ikke overholdt. 
Vi ved også, at det ikke er rigtigt, at den 19. 
alm. vurdering kun medfører stigninger på 8 
pet. Og at lejeværdien ville blive tilpasset, har 
vi hverken set eller hørt noget til. 

De tal, vi ser, er gennemsnitstal, og der gem- 
mer sig en stor del ekstremt høje vurderinger 
bag dem. Som et eksempel kan jeg nævne, at 
Ålborg Grundejerforening har påvist stignin- 
ger på helt op til 225 pet. og 300 pet. og en del 
stigninger på mellem 100 og 200 pet. I virkelig- 
hedens verden viste det sig naturligvis, at det 
langtfra holdt stik, og de stigninger i vurderin- 
gerne, der var afstedkommet af den 19. alm. 
vurdering, var i virkeligheden meget større end 
de 8 pet., som statsministeren havde forudset. 
F.eks. konstaterede Kommunernes Landsfor- 
enings blad, Danske Kommuner, allerede den 
10. september 1992, at den samlede stigning i 
vurderingerne af afgiftspligtige grundværdier 
for kommunerne under ét udgør 18,3 pet. 

Vi ved også i dag, at antallet af tvangsauktio- 
ner allerede er begyndt at udvise en stigende 
tendens, og det vil formentlig stige markant 
fremover. Onsdag den 11. november 1992 blev 
vores formodninger om et stigende antal 
tvangsauktioner bekræftet, da en opgørelse fra 
Danmarks Statistik viste, at man trods en svag 
tilbagegang i antallet af tvangsauktioner i årets 
første 10 måneder allerede kunne konstatere, 
at der i oktober var en stigning i antallet af 
tvangsauktioner. Antallet af tvangsauktioner 
var 27 pet. større i oktober 1992 end i septem- 
ber 1992. Disse tal taler for sig selv. 

Denne kendsgerning skal ses i lyset af det 
svar, statsministeren gav den 27. august 1992 
på et skriftligt spørgsmål stillet af undertegne- 
de. I svaret hed det bl.a.: 

»Ejendomsmarkedet for ejerboliger har nu 
stabiliseret sig, og markedet er ved at overvin- 
de den pessimisme, vi ellers har kunnet kon- 
statere.« 

I samme svar beskæftigede statsministeren 
sig med det forhold, at antallet af tvangsauk- 
tioner i første halvår af 1992 har ligget 15 pct. 
under det tilsvarende tal for 1991. Statsmini- 
sterens forudsætninger holder altså ikke stik 
længere. Allerede nu er det muligt at konstate- 
re, at den udlægning, statsministeren gav af 
tvangsauktionernes tendens i forhold til sidste 
år, var et flygtigt fænomen. Dertil kommer, at 
vi i saglighedens navn må slå fast, at selv om 
tendensen ser bedre ud i år end sidste år, er det 
ret intetsigende for den samlede vurdering. 
Hvis patienten var død sidste år, kan man ikke 
konkludere, at han lever og har det godt, blot 
fordi han nu er genoplivet og har en svag puls. 

Juridiske eksperter har oven i købet sat 
spørgsmålstegn ved, om vejledningen til den 
19. alm. vurdering overhovedet er i overens- 
stemmelse med de krav, der stilles i vurde- 
ringslovens § 6 om, at vurderingsrådene skal 
sørge for, at vurderingerne fastsættes som ejen- 
dommens pris i handel og vandel. 

Vi håber, at politikerne her på Christians- 
borg vil vågne op under denne debat og gøre 
noget, som afbøder virkningerne af den 19. 
alm. vurdering. 

Besvarelse 

Statsministeren (Poul Schlüter): 
I forhold til den 18. alm. vurdering, som 

jo skete helt tilbage i 1986, viser den 19. alm. 
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vurdering faktisk et fald i grundværdierne på 
ca. 1 pet. og et fald i ejendomsvurderingerne 
på ca. 9 pet. for enfamilieshuse. Det er gen- 
nemsnittet; sådan har tendensen været. Samlet 
set er der altså ikke tale om de store udsving i 
vurderingsansættelserne i forhold til sidste 
ejendomsvurdering. Hvis man tager hensyn til 
den almindelige prisudvikling -  og det er vel 
rimeligt, for den har udgjort knap 20 pet. siden 
1986 -  er der i reelle priser tale om et betyde- 
ligt fald i ejendomsvurderingerne. Det svarer -  
og det er jo ganske naturligt -  til, at den reelle 
handelspris for fast ejendom er faldet betyde- 
ligt i samme periode. 

Det, vi imidlertid kan konstatere, er, at der i 
forhold til årsreguleringen for 1991 er sket en 
stigning i vurderingerne. Det gælder ikke 
mindst for grundværdierne, som jo ligger til 
grund for beregningen af den kommunale 
grundskyld, men også ejendomsvurderingerne, 
som ligger til grund for lejeværdiberegningen, 
er steget i forhold til årsreguleringen for 1991. 

Dette mønster synes jeg det er vigtigt at få 
fat i. Jeg skal senere vende tilbage til det, men 
lad mig først gå lidt mere i detaljer vedrørende 
ændringerne i grundværdierne og dermed ind- 
virkningen på de kommunale skatter. 

Ved 19. alm. vurdering er der altså sket stig- 
ninger i grundværdierne på 10 pet. for enfami- 
lieshuse på landsplan i forhold til årsregulerin- 
gen for 1991; for ejerlejligheder er der tale om 
noget større stigninger. Det kan man godt kal- 
de en ganske stor stigning, synes jeg, og den er 
også betydelig større, end det var forventet, da 
regeringen indgik aftalen med Kommunernes 
Landsforening i juni måned. 

Den 27. august i år besvarede jeg et skriftligt 
spørgsmål fra fru Kirsten Jacobsen om virk- 
ningerne af den 19. alm. vurdering. I svaret gav 
jeg udtryk for, at den uventede stigning i 
grundværdierne måtte indebære, at kommu- 
nerne nedsatte grundskyldpromillerne med 
mere end de allerede aftalte 0,5 promille, så- 
dan at skatteprovenuet i 1993 ikke kom til at 
overstige det aftalte niveau. 

Nu har kommunerne vedtaget budgetterne 
for 1993, og det må desværre konstateres, at 
der set under ét kun er sket en nedsættelse af 
grundskyldpromillen med 0,06. 

Hvad angår amtskommunerne, ligger det så- 
dan, at det i ejendomsskatteloven er fastsat, at 
grundskyldpromillen skal udgøre 10 i alle 
amtskommuner i årene 1991-93. 

Samlet indebærer disse forhold, at grund- 
skyldprovenuet i kommuner og amter fra 1992 
til 1993 i alt vil vokse med 1,4 mia. kr., hvilket 
svarer til en stigning på ca. 21 pct. 

Hertil kommer, at både kommuner og amts- 
kommuner under ét har hævet indkomstskat- 
ten for 1993. Kommunerne og amtskommuner- 
ne har altså ikke levet op til den aftale, som var 
indgået med regeringen. Og det finder jeg 
yderst beklageligt, men det er nu engang så- 
dan, at det er den enkelte kommunalbestyrel- 
se, som har den fulde kompetence til og det 
fulde ansvar for at beslutte grundskyldpromil- 
lens størrelse inden for lovens rammer, og det 
vil sige mindst 6 promille og højst 24 promille. 

Regeringen medvirker gerne til at gennem- 
føre ændringer i de lovmæssige rammer for 
den kommunale grundskyld; det vil jeg gerne 
understrege. Det er her et særligt problem, at 
primærkommunerne ikke har haft mulighed 
for at nedsætte grundskyldpromillen til under 
6. Godt 100 kommuner ligger i dag på denne 
mindstegrænse, og det betyder, at grundskyl- 
den ikke kan nedsættes ved stigende vurderin- 
ger. 

Spørgsmålet om en ændring af dette mini- 
mum er allerede blevet taget op af Kristeligt 
Folkeparti, som den 8. oktober har fremsat et 
lovforslag, der går ud på, at minimumspromil- 
len nedsættes fra 6 til 5. Ved førstebehandlin- 
gen den 28. oktober har regeringen støttet det- 
te forslag. Regeringen ser også gerne, at mini- 
mum kunne fastsættes lavere end 5 promille -  
gerne sådan, at kommunerne får mulighed for 
at beslutte, hvis de nu vil det, at de slet ikke vil 
opkræve grundskyld. Det er regeringens poli- 
tik, og derfor støtter vi Kristeligt Folkeparti. 

For amternes vedkommende indgår det i re- 
geringens lovprogram, at der skal fremsættes 
lovforslag om den amtskommunale grund- 
skyldpromille for 1994 og de kommende år. 
Regeringen ser gerne, at der som led i denne 
lovgivning indføres en frihed for amtsrådene 
til at træffe beslutning om en lavere grund- 
skyldpromille. Vi har noteret os, at dette for- 
hold indgår i Centrum-Demokraternes lovfor- 
slag nr. L 59 om den amtskommunale grund- 
skyldpromille, og dette forslag er jo netop til 
første behandling senere i dag. Også dette lov- 
forslag støtter regeringen. 

Ændringerne i de lovmæssige rammer for 
grundskatterne vil realistisk set først kunne få 
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virkning fra 1994, og det hænger jo sammen 
med, at de kommunale budgetter for 1993 alle- 
rede er vedtaget. Regeringen overvejer netop 
for øjeblikket, hvilke konsekvenser den mang- 
lende opfyldelse af aftalen med kommunerne 
skal have. 

Ud over det er regeringen indstillet på at 
overveje, om ikke vi allerede i maj-juni måned, 
hvor den kommunale økonomi forhandles 
med regeringen, kan få faktisk viden om, hvad 
en ny almindelig ejendomsvurdering vil vise, 
og regeringen overvejer i den forbindelse, om 
man ved ændringer i vurderingssystemet kun- 
ne skabe grundlag for, at årligt gennemførte 
vurderinger kan foreligge allerede sidst på for- 
året. 

Der har været et udvalgsarbejde om den sag, 
og det har konkluderet i maj i år, at der bør 
indføres årlige vurderinger med årlig klagead- 
gang fra den 1. januar 1995. Det forudsætter 
nogle tekniske ændringer, og det forudsætter 
en vis styrkelse af Landsskatterettens ressour- 
cer på vurderingsområdet med henblik på -  for 
det er humlen i det -  væsentlig kortere sagsbe- 
handlingstider. 

Muligheden for årlige vurderinger forudsæt- 
ter også en hensigtsmæssig struktur for opbyg- 
ningen af selve vurderingsapparatet og for kla- 
gevejene på vurderingsområdet. 

Det har desværre endnu ikke været muligt at 
samle flertal her i Tinget for de ændringer i 
myndighedsstrukturen på vurderingsområdet, 
som indgår i kommuneaftalen af 23. maj 1989. 
På den baggrund kan det måske være nyttigt, 
at regeringen tager en drøftelse med kommu- 
nerne om deres fremtidige medvirken i vurde- 
ringsopgaven. 

Når resultatet af en ny vurdering sendes ud, 
tror jeg også det bør overvejes, om man i frem- 
tiden kan give ejerne af fast ejendom en fyldi- 
gere information om grundlaget for de fastsat- 
te vurderinger. 

Dernæst vil jeg gerne sige et par ord om den 
seneste vurderings indvirkning i en anden hen- 
seende, nemlig indvirkningen på lejeværdier- 
ne. Den 19. alm. vurdering benyttes jo som 
grundlag for lejeværdiberegningen ved skatte- 
opgørelsen allerede for 1992. I mit svar af 27. 
august til fru Kirsten Jacobsen har jeg gjort re- 
de for regeringens holdning til spørgsmålet 
om, hvordan de nye ejendomsvurderinger på- 
virker boligejernes lejeværdi. Dengang var der 

-  for det kunne ikke være anderledes -  tale om 
foreløbige skøn. Nu kender vi resultaterne, og 
det gik, som jeg dengang forventede: en stig- 
ning på landsplan på gennemsnitligt 8 pet. i 
ejendomsværdierne for enfamilieshuse, vel at 
mærke i forhold til 1991. 

Det giver jo kun forholdsvis begrænsede 
virkninger på lejeværdibeskàtningen, men som 
jeg anførte i svaret, må stigningen i ejendoms- 
værdierne fra 1991 til 1992 og den virkning, det 
så har på lejeværdierne, ses i lyset af, at ejen- 
domsværdierne i de foregående år er faldet 
ganske betydeligt. 

Det vil jeg gerne illustrere med nogle få tal, 
for jeg synes, dette er vigtigt at holde sig for 
øje. 

I 1991 lå boligejernes skat af ejendomsover- 
skud, altså lejeværdien minus standardfradrag, 
ca. 800 mio. kr. lavere end i 1987, hvor den 
forrige almindelige vurdering lå til grund for 
lejeværdiberegningen. Det er bemærkelses- 
værdigt. Det er et fald i tiden fra 1987 til 1991, 
som mere end opvejer den stigning i lejevær- 
diskatten på 700 mio. kr., som de nye vurderin- 
ger udløser fra 1991 til 1992. 

Når vi taler om hele denne sag, må vi altså 
have i erindring, at der forud for stigningen i 
lejeværdiskatten i 1992 er gået en periode med 
endnu større lettelser i denne beskatning. Den 
samlede skat af overskud af ejerboliger vil så- 
ledes i år være på et lavere niveau, end den var 
i 1987. 

Som jeg også gjorde opmærksom på i mit 
tidligere svar, er skattestigningerne fra 1.991 til 
1992 for de fleste boligejere ganske begrænse- 
de. Der er selvfølgelig undtagelser. Bor man et 
sted, hvor der har været grunde til at lade sti- 
gende handelspriser slå ud i stærkt stigende 
ejendomsvurderinger, afviger man naturligvis 
fra gennemsnittet. Hvis der i enkelte tilfælde er 
sket særlig store stigninger, vil de på den an- 
den side blive opfanget af de regler, der gælder 
for lejeværdiens stigning fra år til år. Den årli- 
ge stigning kan jo som hovedregel højst være 
3.500 kr,, selv om den beregnede stigning over- 
stiger dette beløb, og for pensionister og efter- 
lønsmodtagere er der som bekendt også nogle 
særlig skrappe begrænsningsregler. 

Må jeg endvidere gøre opmærksom på, at 
der siden 1987 er sket et markant fald i antallet 
af boligejere, der bliver progressivt beskattet af 
lejeværdien. I 1987 var der 27.000, som var 
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genstand for den progressive lejeværdibeskat- 
ning, men det tal falder til ca. 9.000 i 1992. Det 
skyldes, at ejendomsgrænsen for progressiv le- 
jeværdi bliver opreguleret hvert eneste år, og 
det sker vel at mærke også i de år, hvor ejen- 
domsværdierne falder. Det er baggrunden for, 
at tallet falder ganske bemærkelsesværdigt, alt- 
så før 27.000, som mærkede den progressive le- 
jeværdiskat, nu dog kun 9.000. 

Set over perioden siden sidste vurdering er 
der således ikke tale om en øget belastning af 
boligejerne for så vidt angår lejeværdibeskat- 
ningen. Hvis man vil være saglig -  og den 
trang overvælder jo ofte os alle -  må man altså 
tage hensyn til den almindelige indkomst- og 
prisudvikling i samfundet, og så er der tale om 
et fald. 

Det er også grunden til, at regeringen alt i alt 
ikke synes, at stigningerne i forbindelse med 
19. alm. vurdering er så voldsomme, at vi her 
og nu vil fare ud med vidtgående forslag til 
ændringer i lejeværdibeskatningen eller vilkå- 
rene for opkrævning af de kommunale ejen- 
domsskatter. Men regeringen overvejer, som 
jeg har sagt det, hvilke konsekvenser kommu- 
nernes klare overskridelse af kommuneaftalen 
skal have. 

Vi støtter Kristeligt Folkepartis og Centrum- 
Demokraternes forslag om den primære og 
den amtskommunale grundskyld. Regeringen 
vil arbejde for en ændret opbygning af vurde- 
ringsmyndighederne, sådan at årligt gennem- 
førte vurderinger kan foreligge allerede sidst 
på foråret. 

Endelig giver regeringen klart tilsagn om, at 
når vi skal i gang med skattereformforhandlin- 
ger, er det en betingelse fra regeringens side -  
og jeg tror, de fleste partier her i salen har gan- 
ske samme opfattelse -  at der ikke må ske en 
forringelse af boligejernes samlede skattemæs- 
sige situation i forbindelse med en skattere- 
form. 

Forhandling 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Der er mange både her i salen og i pressen, 

som har talt om, at Socialdemokratiets nye for- 
mand taler uklart, og at han taler med uld i 
munden. Jeg skal ikke sige, om det er rigtigt 
eller forkert, men blot konstatere, at hvis vi 
bruger det billede, så havde statsministeren en 

hel fåreflok i munden under den tale, han just 
her har holdt. 

Det, statsministeren sagde, var jo i korthed, 
at det er kommunerne eller amterne, der har 
skylden; det er dem, der har kompetencen, og 
de kan nedsætte grundskatterne, hvis de vil. 
Statsministeren sagde også, at regeringen ger- 
ne medvirker. Jamen -  må jeg sige til statsmi- 
nisteren -  det hjælper jo ikke. 

For det første har kommunerne for 1993 lagt 
deres budgetter, hvori disse stigninger er ind- 
regnet. Løbet er kørt i forhold til at lave nogle 
aftaler med kommunerne, og kommunerne har 
udtalt, at de ikke kan undvære pengene. 

Regeringen vil altså gerne hjælpe landets 
ejere af fast ejendom og alle andre, der måtte 
blive ramt af den vurdering, hvis blot kommu- 
nerne eller andre vil betale regningen, for 
statsministeren har bestemt, at de 4 mia. kr., 
som denne operation giver det offentlige i 
form af øgede indtægter, har det offentlige 
brug for at hente ude hos borgerne. Det er hyk- 
leri. 

Hvis regeringen stadig går rundt i en tåget 
vildfarelse og tror, at boligmarkedet fungerer i 
bedste velgående efter den 19. alm. vurderings 
voldtægt på markedet, kunne det være en indi- 
kator, at 90.000 har klaget over ejendomsvur- 
deringen indtil nu. Ud af disse 90.000 klager 
gælder det, at 4 ud af 5 nybyggede andelsbolig- 
foreninger har klaget over resultatet af den 19. 
alm. vurdering. Her burde Det Radikale Ven- 
stre, som jo elsker disse andelsboliger, lytte 
særlig godt efter. 

Det er tragisk at notere sig den forskel, der 
hersker mellem den virkelige verden og den 
verden, regeringen drømmer om. Et af Frem- 
skridtspartiets vigtigste råd til regeringen er 
derfor: Vågn op, før det er for sent! Prøv at se, 
hvordan verden er uden for Christiansborgs 
mure! Her er det virkeligheden, det drejer sig 
om, og den er en helt anden. Her er det ikke 
eksempler, gennemsnit og statistikker. Nej, det 
er virkelige mennesker, det er familier med 
børn, det er pensionister, det er enlige, det er 
alle typer af danskere, som rammes, og som 
denne regering mener at det er rimeligt at hen- 
te 4 mia. kr. i ekstra skatter hos. 

Da et flertal her i Folketinget vedtog skatte- 
reformen og kartoffelkuren, skabte dette flertal 
i Folketinget samtidig en drastisk forøgelse af 
boligejernes boligudgifter. Disse forøgede bo- 
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ligudgifter medførte en lavine af tvangsauktio- 
ner. Forøgelsen kan nemmest illustreres af, at 
tvangsauktionernes antal steg fra det, der var 
normalt i de gode tider, nemlig 2.000, til 20.000 
året efter, at skattereform og kartoffelkur var 
gennemført. 

Med andre ord blev ejendomsmarkedet to- 
talt smadret af Folketingets letsindige leg med 
skattesystemet. Der fulgte et hav af menneske- 
lige tragedier i kølvandet på skattereform og 
kartoffelkur. Mennesker måtte i ly af nattens 
mulm og mørke flygte fra deres boliger, og 
mange familier blev opløst af det pres, som fol- 
ketingsflertallet iværksatte. 

Herefter brugte Folketinget indtil flere bo- 
ligpakker og mange milliarder kroner på at 
prøve at afbøde de allerværste katastrofer og 
prøve på at få genskabt stabiliteten. Det har vi 
lykkedes mere eller mindre godt med -  i øje- 
blikket ser det nogenlunde roligt ud -  men al- 
drig så snart ser det roligt ud, før man kommer 
med et nyt politisk kommandoraid. Det er 
nemlig sådan, den 19. alm. vurdering vil virke i 
sin konsekvens ude i det virkelige liv. Alle de 
mange milliarder, vi har brugt på boligpakker, 
hele den store indsats, Folketinget har siddet i 
nætter for at gennemføre, vil være spildt, og 
lavinerne af tvangsauktioner vil starte forfra 
igen, huspriserne vil rasle ned, og markedet vil 
falde sammen igen. Sådan er virkeligheden, og 
det er den, man skal forholde sig til, og hver- 
ken Danmarks Statistik eller forblommede 
vendinger for at bortforklare, at man altså har 
brug for disse penge, uanset at man i sit parti- 
program skriver, at det egentlig er det modsat- 
te, man vil. 

Det længste, Fremskridtspartiet har kunnet 
få regeringen med til i alle vores forsøg på at få 
skabt en situation, hvor boligejerne kunne leve 
i tryghed for og i tillid til, at når man havde 
handlet i overensstemmelse med gældende lo- 
ve og regler, kom der ikke et politisk flertal og 
kuldkastede ens økonomiske planer, var under 
en forespørgselsdebat i maj 1990 at få Folke- 
tinget til at fastslå, at boligejernes skattemæssi- 
ge situation ikke måtte forringes ved fremtidi- 
ge ændringer af skattesystemet. 

Nu kan man jo godt komme og sige: Jamen 
den kan ikke bruges i dag, for den 19. alm. vur- 
dering er jo ikke en ændring af skattesystemet. 
Det kan så blive en strid om ord, som skattemi- 
nisteren og jeg kan tage, for den bliver nok 

vældig teknisk, men der er jo så mange nye 
vurderingsprincipper i den 19. alm. vurdering, 
at man ærlig talt godt kan bruge noget tid på 
den diskussion. Men ellers var den politiske 
melding, som lå i den formulering, jo ganske 
klar: Boligejernes samlede økonomiske stilling 
måtte ikke forringes. Og det er det, den bliver 
nu, også så det basker. 

Herinde er det de samme partier, som har 
talt om bedre vilkår for erhvervslivet, og som i 
øjeblikket er i færd med at give landbruget tør- 
kehjælp, der nu ved ikke at gøre noget ved den 
19. alm. vurdering pålægger dem, de vil hjælpe 
med den ene hånd, store byrder med den ån- 
den hånd. Det er logik for viderekomne. 

Hvis der skal være troværdighed i det bud- 
skab, som man har givet om, at boligejerne 
skal kunne leve i fred og tryghed for dette Fol- 
ketings overgreb på dem og regeringens evin- 
delige hetz, ja, så er man nødt til at neutralise- 
re virkningen af den 19. alm. vurdering. Mange 
tror, at det er en nyskabelse, men det er det 
ikke, for man har gjort det før; man neutralise- 
rede faktisk virkningen af den 17. alm. vurde- 
ring i erkendelse af, at befolkningen ikke ville 
kunne tåle de stigninger, der lå i vurderingen, 
og de konsekvenser, de ville medføre. 

Den allerstørste stygge ulv i sammenhæng 
med den 19. alm. vurdering er de vejledninger, 
som er fulgt med vurderingen, og hvorom juri- 
diske eksperter siger, at der hersker tvivl om, 
hyorvidt de overhovedet overholder vurde- 
ringslovens § 6. Selv skatteministeren har jo 
under samråd og som svar på spørgsmål sagt, 
at disse vejledninger kun er vejledninger. Men 
i den virkelige verden skal en vurderingsfor- 
mand vurdere 12.000 ejendomme på 3 måne- 
der, og skatteministeren har skrevet i vejled- 
ningen, at hver ejendom skal vurderes ud fra 
sit individuelle præg -  vi har i Skatteudvalget 
fået bilag på, at sådan er en almindelig vurde- 
ring i modsætning til årsomvurderingerne -  og 
hvis man tager udgangspunkt i de tre måneder 
og de 10.000-12.000 ejendomme, vil det være 
sådan, at selv om den vurderingsformand 
hverken spiser, sover eller har nogen trans- 
porttid mellem ejendommene, vil han få ca. 7 
minutter pr. ejendom. Det taler jo om saglighe- 
den i det, der er foregået. 

På hotelområdet er vurderingerne så vilde, 
at man er begyndt at vurdere ejerens arbejds- 
mæssige indsats med, idet man her tager hen- 
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syn til goodwillen, hvilket i Ålborg har bety- 
det, at et hotel er steget fra 10 mio. til 30 mio. 
kr. Når man ved, at Ålborg også opkræver 
dækningsafgift, kan enhver sige sig selv, at den 
hotelejer vil gå konkurs allerede i klagetiden. 
Det er konsekvenserne. 

Samtidig har det medført, at de overbelånte 
hoteller, som ikke havde nogen omsætning, er 
faldet i værdi, og at de, der er veldrevne, er 
steget i værdi -  forstå det, hvem der kan. 

På ejerlejlighedsområdet har stigningerne 
været særlig katastrofale, og her er det jo ikke 
ualmindeligt, at ens lejligheder i den samme 
ejendom har vidt forskellig vurdering -  forstå 
det, hvem der kan. I Ålborg er der i et ejerlej- 
lighedskompleks for ens lejligheder op til 
100.000 kr.s forskel på de enkelte lejligheder. 
Hvad der gør det endnu mere mærkeligt, er, at 
de enkelte lejligheders andel af grundvurderin- 
gen også er forskellig, selv om opdelingstallet 
er det samme. Det bliver det jo endnu mere 
morsomt af. 

Når man sammenholder disse helt vilkårlige 
vurderinger, som jo ærlig talt bedst kan beteg- 
nes som lykkehjulsvurderinger, med, at det i 
en pressemeddelelse fra BRF-Kredit er kon- 
stateret, at faldet for parcelhuse og ejerlejlig- 
heder i 3. kvartal af 1992 sammenlignet med 
tilsvarende kvartal sidste år er ganske kolos- 
salt, så må man sige til sig selv, at det må være 
på tide at gribe ind, og Fremskridtspartiet -  jeg 
har ikke mere taletid, men jeg kommer tilbage 
-  skal derfor fremsætte følgende: 

Forslag om motiveret dagsorden. 

»Idet Folketinget konstaterer, at den 19. 
alm. vurdering har givet større stigninger end 
forudset, at den aftale, regeringen har indgået 
med kommunerne om at holde skatterne i ro, 
ikke er fulgt, samt at Folketinget i sin dagsor- 
den af 15. maj 1990 udtaler, at boligejernes 
samlede skattemæssige situation ikke må for- 
ringes ved fremtidige ændringer af skattesyste- 
met, pålægger Folketinget regeringen: 
-  at neutralisere virkningen af den 19. alm. 

vurdering for 1993, 
-  at tage initiativ til, at begrundede klager 

over ejendomsvurderingen får opsættende 
virkning, og 

-  at nedsætte et udvalg, der hurtigst muligt 
skal fremkomme med forslag til en »vurde- 
ringsreform«, der i praksis lever op til vur- 

deringslovens § 6 om, at en ejendom skal 
vurderes på grundlag af værdien »i handel 
og vandel, såfremt købesummen skulle er- 
lægges kontant.« 
Tinget går herefter over til næste sag på 

dagsordenen.« 
(Dagsordensforslag nr. D 9). 

Formanden: 
Der er nu fremsat følgende forslag om moti- 

veret dagsorden: (se ovenfor). Dette forslag 
indgår nu i forhandlingen. 

Pia Gjellerup (S): 
Dele af fru Kirsten Jacobsens indlæg minde- 

de mig om en artikel, jeg har læst i Jyllands- 
Posten i dag. Den er ganske vist skrevet af fru 
Pernille Sams. Til gengæld synes jeg, at der er 
grund til at påskønne statsministeren for, at 
hans indlæg ikke mindede om den artikel. Det 
er der i hvert fald grund til at påskønne ud fra 
en saglig betragtning. 

Vurderinger er jo noget, vi har vedtaget skul- 
le foregå hvert fjerde år. Det har givet et 
ujævnt arbejde, og det har givet den yderligere 
komplikation, at de årlige reguleringer mellem 
vurderingerne er reguleringer, som der ikke er 
klageadgang i forhold til. 

Eksistensen af disse problemer har vi været 
klar over længe, og derfor har man i Folketin- 
get allerede i 1988-89 i forbindelse med be- 
handlingen af et lovforslag opstillet en anden 
målsætning, nemlig at man skulle have løben- 
de vurderinger, og at man skulle have løbende 
klageadgang. 

Vedtagelserne førte til en udskydelse af den 
19. alm. vurdering med to år, sådan at der nu 
er gået seks år, siden vi sidst har haft en almin- 
delig vurdering. 

Ved den såkaldte kommuneaftale fra 1989 
aftalte regeringen med Kommunernes Lands- 
forening at gennemføre en kommunalisering af 
vurderingen, en vidtgående afskaffelse af læg- 
mandselementet, men ingen fornyelse af vur- 
deringstilrettelæggelsen. 

Ved udmøntningen af kommuneaftalen, som 
fandt sted i slutningen af 1989, blev kommuna- 
liseringen ikke gennemført, men man fjernede 
hovedparten af lægmændene, og man begræn- 
sede de ressourcer, som vurderingsorganisatio- 
nen havde til rådighed, men man vedtog ikke 
retningslinjer for fornyelse af vurderingstilret- 
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telæggelsen. Hverken aftalen eller udmøntnin- 
gen af den fandt støtte i Socialdemokratiet. 

Vi står derfor nu i en situation, hvor vi har 
fået gennemført en 19. alm. vurdering på et 
meget dårligt grundlag. For det første er det 
altså meget lang tid siden, der har været en 
vurdering sidst, og i de forløbne seks år er der 
sket meget afgørende ændringer på ejendoms- 
markedet. Og beskæringen af vurderingsorga- 
nisationen har gjort, som det også er blevet be- 
skrevet før, at der er meget få konkrete vurde- 
ringer. 

Det betyder selvsagt, at det maskinelle sy- 
stem, man lægger op til, hvor stigende han- 
delspriser vil give sig udslag i stigende vurde- 
ringer, rammer skævt fra ejendom til ejendom, 
fordi en enkelt handel af en særlig ejendom i et 
område pludselig kan påvirke ejendomspriser- 
ne for alle de øvrige, idet den pågældende 
ejendoms vurdering ikke udtages konkret og 
de øvrige ud fra de generelle handelspriser, der 
har været. På den måde kan vi se i øjnene, at 
der formentlig er langt flere fejl, end systemet 
burde indeholde, i den vurdering, vi har for os 
nu. 

Hvad er så Folketingets opgave i den situ- 
ation? Ja, for det første skal vi sørge for, at der 
er ressourcer til en hurtig klagebehandling af 
de mange klager. I den forbindelse er forslaget 
til finanslov ikke nogen rar læsning, men det 
kan heldigvis ændres. Vi kan se, at der forven- 
tes en stor sagstilgang næste år til Landsskatte- 
retten -  det må være helt sagligt at forvente en 
stor sagstilgang -  men der lægges samtidig op 
til en reduktion af personalet i Landsskatteret- 
ten, og det må alt andet lige, som politikere jo 
ofte siger, føre til lang ventetid og altså en dår- 
lig behandling af borgerne. 

Det kan vi gøre noget ved. Det bliver afgø- 
rende at få gjort noget ved det for at få behand- 
let de mange klager, som vi må forvente også 
fremkommer til Landsskatteretten. 

Derudover bør vi vedtage -  og så også gøre 
noget ved det -  at få indført de årlige vurderin- 
ger, som vi faktisk havde en målsætning om 
allerede tilbage i 1988-89, og vi bør også vedta- 
ge at lade disse vurderinger årligt følge af kla- 
geadgang. Vi kan passende sige, at vi vil ikke 
vente længere end til 1995 med at have igang- 
sat en sådan ny vurderingstilrettelæggelse. 
Derudover vil vi så i tilgift få en betydelig mere 
hensigtsmæssig udnyttelse af personaleres- 

sourcerne og dermed også en langt bedre be- 
handling af borgerne. 

Vi ønsker derudover en modernisering af 
vurderingsorganisationen. Vi vil opretholde, at 
det bliver en selvstændig instans uafhængig af 
kommunerne -  så man ikke skal kunne ankla- 
ge kommunerne med rette eller urette -  der 
skal afveje, om det er grundskyldpromillen, 
der skal ændres lidt på, eller det er vurderin- 
gen, der skal ændres lidt på. Det afgørende er, 
at det er to forskellige instanser, der behandler 
henholdsvis grundlag og beskatning af dette 
grundlag. 

Vi ønsker fastholdelse af lægmandselemen- 
tet, men vi er helt åbne over for drøftelser om, 
hvilken vægt lægmandselementet skal have, og 
hvilken udformning det nøjere skal have. Men 
afgørende er, at lægmandselementet får en be- 
tydelig placering i den ny vurderingsorganisa- 
tion. 

Endelig har det med rette været fremhævet, 
at en stor grund til, at der er mange klager, ud 
over at der er vurderinger, som er skæve, også 
er, at man ikke kan se, hvad grundlaget er. Det 
virker for mange, som om det er grebet lidt ud 
af luften, og det øger i hvert fald ikke forståel- 
sen. 

Det, der jo i virkeligheden er meningen med 
vurderingssystemet, som vi har det nu, er, at 
man tager hensyn til, hvordan ejendomsmar- 
kedet ser ud til at udvikle sig. Det kan vi jo så 
kigge tilbage på. 

I begyndelsen af 1980'erne havde vi en tårn- 
høj rente, men ganske lave ejendomspriser. I 
årene op til midten af 1980'erne havde vi mar- 
kant faldende rente, men til gengæld eksplosi- 
ve prisstigninger, der i vidt omfang modsvare- 
de det. I 1987-88 kom vi til en stagnerende ren- 
te, men fortsatte ejendomsværdistigninger, og 
så fik vi årene 1989-90-91, hvor renten igen be- 
gyndte at stige, ikke så meget, men den be- 
gyndte at stige, og det gav anledning til drama- 
tiske prisfald i forhold til de helt opskruede 
prisstigninger, vi så i midten af 1980'erne. 1992 
er præget af renteuro, men med en vis prisop- 
retning. 

Disse markante ændringer i grundlaget for 
beskatning af fast ejendom har påvirket fast- 
sættelsen af de kommunale grundskyldpromil- 
ler. Således blev de reduceret i overordentlig 
mange kommuner adskillige steder i forbindel- 
se med de stigende ejendomspriser i midten af 
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1980'erne ud fra betragtningen om, at man 
søgte at holde et provenu, sådan at man ikke 
tog flere penge i kassen. 

Det omvendte er imidlertid ikke sket ved 
prisfaldene, som således også er slået igennem 
i form af reducerede skattebetalinger. Vi finder 
derfor i Socialdemokratiet ikke, at der er sagli- 
ge grunde til -  særlig ikke uafhængigt af al an- 
den og meget relevant drøftelse af skattesyste- 
mets indretning i fremtiden -  at reducere en af 
de få såkaldt immobile skattekilder, som bela- 
ster, og det skal man huske, såvel ejere som 
lejere, selv om det helt åbenlyst selvfølgelig er 
populært at vifte vælgerne om næsen med let- 
telser. 

Der er omvendt grund til, som det skulle væ- 
re fremgået af mit indlæg, at forbedre selve 
frembringelsen og efterbehandlingen af de en- 
kelte ejendommes vurdering, således at et 
langt større antal vurderinger opleves som bå- 
de mere saglige, mere velbegrundede og mere 
korrekte. 

Jeg skal afslutningsvis på vegne af Socialde- 
mokratiet, Det Konservative Folkeparti, Ven- 
stre, Socialistisk Folkeparti, Det Radikale 
Venstre og Kristeligt Folkeparti fremsætte føl- 
gende: 

Forslag om motiveret dagsorden. 

»Idet Folketinget noterer sig, at der ikke i 
Tinget har været flertal for en ændring af vur- 
deringsorganisationen som aftalt i kommune- 
aftalen af 23. maj 1989, opfordrer Folketinget 
regeringen til at forberede en reform af ejen- 
domsvurderingen, hvori indgår 
-  drøftelser med kommunerne om disses frem- 

tidige administrative opgaver i vurderings- 
organisationen, 

-  gennemførelse af årlige vurderinger senest 
med virkning fra 1. januar 1995, 

-  en styrkelse af Landsskatterettens ressourcer 
på vurderingsområdet - som led i et fristyrel- 
sesprojekt - med henblik på at nedbringe 
sagsbehandlingstiden og 

-  initiativ til, at ejerne af fast ejendom modta- 
ger fyldigere information om grundlaget for 
de fastsatte vurderinger, samtidig med at 
man modtager vurderingsmeddelelserne. 
Tinget går herefter over til næste sag på 

dagsordenen.« 
(Dagsordensforslag nr. D 10). 

Formanden: 
Der er fremsat følgende forslag om motive- 

ret dagsorden: (se foran). Også dette dagsor- 
densforslag indgår nu i forhandlingen. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Når fru Pia Gjellerup forlader Tinget i dag, 

bør fru Pia Gjellerup hurtigst muligt bevæge 
sig mod Patentdirektoratet med anmodning 
om at få anmeldt en evighedsmaskine. Det ly- 
der i fru Pia Gjellerups tale, som om det nu 
endelig er lykkedes at lave en evighedsmaski- 
ne, som menneskeheden i årtusinder har for- 
søgt. 

Evighedsmaskinen går jo ud på, som det ty- 
deligt fremgik af fru Pia Gjellerups tale, at bare 
der kommer nogle flere ressourcer til Lands- 
skatteretten, så er problemerne løst. Men det 
er de jo ikke. Problemet er, at der produceres 
sager. Fru Pia Gjellerups partifæller rundt om- 
kring i byrådene og i amtsrådene, som forhøjer 
disse vurderinger, som medvirker til at forhøje 
skatterne osv., producerer sager i tusindvis, i 
titusindvis. Så skal der flere ressourcer til i 
Landsskatteretten, sådan at man hurtigere kan 
få behandlet folks klager! 

Var det dog ikke bedre at stoppe produktio- 
nen af alle disse mange uheld, af dette bipro- 
dukt, af dette affaldsprodukt i vort samfund, 
nemlig disse klager, fordi folk føler sig tynget? 
Ellers var fru Pia Gjellerups tale jo, som den 
plejer at være, med stor indsigt, historisk frem- 
læggelse, meget grundig gennemgang af, hvor- 
dan renten har udviklet sig op igennem 
1980'erne. Men hvor var det politiske bud- 
skab? 

Jeg skal minde fru Pia Gjellerup om, at om 
ganske få dage kommer girokortet ind ad brev- 
sprækken til den danske befolkning, girokor- 
tet, der meddeler, at skatterne stiger, skattebe- 
talingen stiger, lejeværdi af egen bolig stiger, 
formueskatten stiger. Og en række pensioni- 
ster skal på grund af denne opskruning også til 
at betale mere for deres hjemmehjælp, eller 
man kommer måske for første gang til at betale 
for hjemmehjælpen. Hvor var det politiske 
budskab? Jo, det var, at nu vil man søreme 
nedsætte et udvalg, som skal undersøge tinge- 
ne . . .  

Formanden: 
Søreme siger vi ikke her. 
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Kim Behnke (FP): 
. . .  nu vil man nedsætte et udvalg, som skal 

undersøge tingene. Det er vindfrikadeller til de 
mange mennesker, der kommer til at blive pla- 
get af disse høje skatter. 

(Kort bemærkning). 

Pia Gjellerup (S): 
Jeg er glad for, at hr. Kim Behnke afslørede 

meget tydeligt, at der var et politisk budskab i 
min tale. Først spurgte han om det, men så gav 
han svaret. Det var der selvfølgelig, men det er 
et politisk budskab, der ikke er styret af, at der 
er nogle mennesker, der får et girokort om gan- 
ske få dage. Men det forstår jeg er den helt af- 
gørende grund til, at vi i dag har en forespørg- 
selsdebat: at der kommer girokort til mange 
mennesker, som man så passende kan gå ud og 
lefle lidt for. 

Så skal jeg i øvrigt gøre hr. Kim Behnke op- 
mærksom på, at der ikke fra Socialdemokrati- 
ets side foreslås noget udvalg. Og jeg skal en- 
delig sige, at jeg er glad for, at hr. Kim Behnke 
ikke er ansat i Patentdirektoratet. Så ville vi 
øjensynlig se nogle meget mærkværdige god- 
kendelser. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Det er beskæmmende, når fru Pia Gjellerup 

betegner denne forespørgselsdebat som en lef- 
len for dem, der nu modtager et girokort. Jeg 
skal minde fru Pia Gjellerup om, at i de sidste 
mange år har gang på gang, når boligejerne og 
lejerne står med store økonomiske problemer, 
det eneste parti i Folketinget, der har taget det 
alvorligt og gjort noget, været Fremskridtspar- 
tiet. Det har hver gang været på Fremskridts- 
partiets initiativ, at der er sket noget. 

Inden for de sidste fire år har Folketinget to 
gange vedtaget hjælpepakker til hver gang 
over 1 mia. kr. for at hjælpe folk, for at forhin- 
dre, at tusindvis af familier bliver sat på gaden. 
Men det var »bare« et par milliarder kroner, 
man brugte dengang. Nu tillader man med fru 
Pia Gjellerups stemme, at der opkræves over 4 
mia. kr. hos boligejerne. Hvad er konsekven- 
sen? Konsekvensen er tusindvis af familier og 
menneskeskæbner, som vil få deres bolig, de- 
res dagligdag ødelagt som følge af politisk li- 
gegyldighed. Tilbagelænet siger man, at det 

kan man ikke tage sig af. Teknikken kan vi se 
på om nogle år, og så må vi overveje og vurde- 
re osv. Koen dør, mens græsset gror. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Det er fuldstændig, som om Socialdemokra- 

tiet har glemt, hvad de tidligere har sagt om de 
hårdt trængte boligejere. Det har jo været så- 
dan tidligere, at selv Socialdemokratiet har 
været optaget af, at der var nogle grupper, sær- 
lig de unge, de nyetablerede, de, der sad med 
de høje lån, som på grund af, at de var blevet 
arbejdsløse og meget andet, havde en så trængt 
økonomi, at selv afvigelser på 400-500 kr. pr. 
måned kunne bringe dem på tvangsauktion. 
Det er nøjagtig den gruppe, fru Pia Gjellerup 
og Socialdemokratiet nu er med til at udsætte 
for dette overgreb for at få 4 mia. kr. ind i de 
offentlige kasser. 

Så må Socialdemokratiet altså også være 
medansvarlig den dag, ulykkerne konstateres, 
for det bliver en ny lavine af tvangsauktioner, 
det bliver en ny nedgang af huspriserne med 
en kollaps på ejendomsmarkedet til følge og 
meget, meget andet. Jeg synes, det er sørgeligt, 
at fru Pia Gjellerup skal have dette her hængt 
op på teknik; det er menneskeskæbner, som 
ligger bag de girokort, der bliver sendt ud, for 
det er mennesker, der skal betale dem. 

(Kort bemærkning). 

Tom Behnke (FP): 
Den ellers sociale Socialdemokrat fru Pia 

Gjellerup er valgt i det indre København. Hvis 
ellers fru Pia Gjellerup havde bevæget sig ud 
over Valby Bakke bare inden for de sidste par 
måneder, ville fru Pia Gjellerup have opdaget, 
at uden for Valby Bakke ligger der et amt, der 
hedder Københavns Amt. Dér kommer jeg fra. 
Dér har ejendomsvurderingerne nu bevirket, 
at skatter osv. stiger meget markant. Det bevir- 
ker, at man i de almennyttige boligselskaber 
får en stigning i huslejerne. Det bevirker igen, 
at kommunerne får en øget udgift til boligsik- 
ring, osv. 

Vi har i den nordlige del af Københavns 
Amt nogle af de mest markante stigninger. I 
denne del af Københavns Amt, den nordlige 
del, har vi mange af de ældre boende. Stigende 
ejendomsvurderinger vil betyde, at de kommer 
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til at betale for deres hjemmehjælp -  udeluk- 
kende på grund af forhøjede ejendomsvurde- 
ringer. Er det rimeligt? 

Derudover har vi, som fru Kirsten Jacobsen 
har nævnt, de unge, dem, der har fået børn, 
dem, der har etableret sig og fået et hus. De 
hænger i en meget tynd tråd. Hvad vil de soci- 
ale Socialdemokrater gøre for disse menne- 
sker? 

(Kort bemærkning). 

Pia Gjellerup (S): 
Hr. Kim Behnke holdt sig ikke til sandhe- 

den, da han sagde, at det altid var Fremskridts- 
partiet, der var initiativtager, når vi drøftede, 
hvilke muligheder vi havde for at begrænse an- 
tallet af tvangsauktioner. Dér har vi fra Social- 
demokratiets side taget initiativet adskillige 
gange til målrettet at gå ind og reducere antal- 
let af tvangsauktioner. Og vi kan da glæde os 
over, at det i en om end stadig behersket ud- 
strækning er lykkedes. 

Det er også svaret til fru Kirsten Jacobsen. 
Socialdemokratiet har ikke glemt, hvad vi tid- 
ligere har sagt. Det er også til hr. Tom Behnke. 

Vi har jo grund til også at se på: Hvad er det, 
der sker i en vurdering? Vurderingerne er med 
de mange problemer, jeg skitserede i mit ind- 
læg, dog alligevel ikke grebet ud af luften. De 
er faktisk udtryk for, at der har været stigende 
ejendomspriser. Det er det, vi ser overført til 
vurderingerne. Det er altså ikke os, der her 
vedtager, at vurderingerne er højere; det er et 
marked, som jeg ellers troede Fremskridtspar- 
tiet hyldede, et marked, der har fastsat, at vur- 
deringerne, som knytter sig til dette marked, 
altså også er stigende. 

Jeg synes, at der er et helt fravær af en vis 
glæde over, at ejendomspriserne efter at være 
faldet dramatisk, efter at have været overoppu- 
stede, nu vender en lille smule selv i en meget 
vanskelig økonomisk situation. 

Jeg kan foreslå de tre medlemmer af Frem- 
skridtspartiet, der har udtalt sig her, at overve- 
je, hvad det tilsvarende projekt skulle være, 
når man ser reducerede indkomster i samfun- 
det. Skulle svaret så være at sætte skattepro- 
centerne i vejret? Det ville være den nøjagtige 
parallel. Nej, vi holder os til i Socialdemokra- 
tiet at se på vort skattesystem i sammenhæng 
og ikke love alle skatter fjernet den ene efter 
den anden afhængigt af, hvilke girokort der 
kommer i fremtiden. 

(Kort bemærkning). 

Mejdahl (V): 
Nu har Fremskridtspartiets repræsentanter 

ved et par lejligheder nævnt, at det drejer sig 
om 4 mia. kr., som pålægges grundejerne eks- 
tra ved den stigning, der er sket i vurderinger- 
ne fra 1991 til 1992. 

De tal kan jeg ikke rigtig få til at passe, og 
jeg vil gerne bede Fremskridtspartiets repræ- 
sentanter om at specificere disse tal, så vi fin- 
der ud af, om det er de tal, der er rigtige. Og så 
vil jeg minde om, at statsministeren i sin tale 
nævnte 1,4 mia. kr. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Jeg er helt sikker på, at vi om et øjeblik får 

de tal helt nøje specificeret. 
Det, jeg tog ordet for, var at spørge fru Pia 

Gjellerup: Hvis det nu er rigtigt, at der ligger 
en vurdering bag det her, vil fru Pia Gjellerup 
så ikke være venlig at fortælle mig, hvordan 
man kan komme ud for, at to ens boligblokke 
med fuldstændig ens ejerlejligheder opført det 
samme år af den samme mand og beliggende 
på den samme grund kan have prisdifferencer 
på op til 100.000 kr.? 

Vil fru Pia Gjellerup ikke fortælle mig, hvor- 
dan man i samtidige udstykninger kan have 
forskelle i grundvurderingerne på 70 pet. i den 
samme udstykning? Vurderingen er foretaget 
af den samme vurderingsformand. Hvis det er 
udtryk for, at en vurdering har fundet sted, så 
er det, som jeg sagde før, en lykkehjulsvurde- 
ring, hvor alle gik fallit. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Først til fru Pia Gjellerup. Der er ikke tale 

om, at Fremskridtspartiet foreslår, at vi her og 
nu blanko skal afskaffe nogle skatter. Nej, vi 
skal forhindre en forhøjelse af nogle skatter, 
men jeg kan godt se, at i Socialdemokratiets 
terminologi er det at bremse en stigning i nogle 
skatter så vederstyggeligt, så det vil man end 
ikke engang overveje at forhindre, og jeg er 
glad for, at fru Pia Gjellerup nu har haft flere 
muligheder for at rette op på det indtryk, be- 
folkningen får oven på den her debat, og så 
bare bekræfter, at det eneste, der interesserer 
Socialdemokratiet, er noget lovteknisk, et vur- 
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deringssystem, og ikke disse titusinder af men- 
neskeskæbner, familier, der må gå fra hus og 
hjem osv. Det bliver resultatet af det her, og 
det skal være mig den største fornøjelse at cite- 
re fra fru Pia Gjellerups tale, når vi om et halvt 
eller et helt år kan konstatere de mange tvangs- 
auktioner og dermed selvfølgelig får en fornyet 
debat i Folketinget, som Fremskridtspartiet så 
endnu en gang vil tage initiativ til. 

Når hr. Mejdahl har svært ved at få sam- 
menhæng i tallene, så skyldes det, at hr. Mej- 
dahl ikke tager udgangspunkt i regeringens 
egen Budgetoversigt nr. 3 for 1992. Dér er der 
et skema, som præcist fortæller, hvordan kom- 
muneaftalen er blevet misligholdt, men det er 
kun kommunernes andel af det her. Oven i det 
skal hr. Mejdahl lægge forhøjelse af lejeværdi 
af egen bolig, oven i det skal hr. Mejdahl lægge 
forhøjede formueskatter, oven i det skal hr. 
Mejdahl lægge de økonomiske konsekvenser 
af -  som hr. Tom Behnke for lidt siden gjorde 
rede for -  at tusindvis af ældre vil opleve, at 
lige pludselig bliver deres hjemmehjælp fjernet 
fra dem, og de skal selv til at betale for hjem- 
mehjælpen som følge af, at den 19. alm. vurde- 
ring har opjusteret værdien af de mursten, de 
bor i. Den sammenhæng er det samlede bille- 
de, det skal hr. Mejdahl holde sig for øje, og 
det samlede billede er så vederstyggeligt, så 
det burde få Folketingets partier til at erkende, 
at der er behov for en seriøs indsats og ikke 
bare en teknisk trækken på skulderen, som vi 
har oplevet fra Socialdemokratiet. 

Formanden: 
Fru Pia Gjellerup for en kort bemærkning. 

Jeg tror, at vi nærmer os afslutningen på seri- 
en. 

(Kort bemærkning). 

Pia Gjellerup (S): 
Jeg gør mig ikke illusioner om, at jeg kan 

overbevise hr. Kim Behnke eller for den sags 
skyld andre fra Fremskridtspartiet om, at der 
er en brist i deres logiske fremstilling af forhol- 
det mellem skattestigninger og fjernelse af 
skatter, når vi ser det over en periode. Frem- 
skridtspartiet var i hvert fald fraværende i for- 
bindelse med vurderingen af skatter efter tidli- 
gere meget stigende ejendomsvurderinger og 
tidligere meget faldende ejendomsvurderinger. 
Saglighed og sammenhæng er der ikke i argu- 
mentationen. 

Det giver også endnu et bevis på, at der ikke 
er megen sammenhæng, at hr. Kim Behnke 
klandrer mig for at holde mig bl.a. til nogle 
tekniske, kalder hr. Kim Behnke det, overve- 
jelser om, hvad det er, der er galt med det sy- 
stem, som kreerer nogle vurderinger, der for en 
række ejendommes vedkommende er ude af 
trit med virkeligheden, når det sker lige efter, 
at fru Kirsten Jacobsen har afæsket mig svar 
på, hvordan det kan lade sig gøre. Det tyder 
på, at man i Fremskridtspartiets gruppe skal 
diskutere lidt, hvad det er for en hest, man vil 
holde på. 

Jeg er da glad for, at fru Kirsten Jacobsen 
bekræftede mig i mine synspunkter om, at der 
faktisk i den tilrettelæggelse og den efterbe- 
handling, der sker af vurderingerne, er nogle 
systemfejl, der er afgørende, og som vi burde 
have fjernet, men som vi skal fjerne nu og altså 
hellere i dag end i morgen, og derfor er jeg 
ganske tilfreds med vores dagsorden, fordi den 
netop lægger op til, at der bliver gjort noget 
ved at fjerne de helt urimelige vurderingssvip- 
sere, som vi har fået præsenteret. 

Formanden: 
Der er endnu to korte bemærkninger, og så 

stiler jeg mod en afslutning. 

(Kort bemærkning). 

Tom Behnke (FP): 
Det var til det direkte spørgsmål, der blev 

stillet til Fremskridtspartiet: 
Da det nu var et frit marked og det var helt 

frit, man fastsatte ejendomsvurderingerne, så 
måtte det da være noget, Fremskridtspartiet 
kunne tilslutte sig. 

Til det er der kun at sige, at vurderingsmæn- 
dene er politisk udpegede, og dermed er vur- 
deringerne også til dels politisk bestemte, og 
dermed er det sandelig ikke noget frit marked. 

Men jeg lagde også mærke til, at da fru Pia 
Gjellerup skulle svare på mine spørgsmål om 
konsekvenserne for vores pensionister, for de 
unge, der hænger i en tynd tråd med deres 
budget, og hvordan det skal gå med dem, da 
lagde jeg mærke til, at fru Pia Gjellerup stod 
med et såkaldt smørret grin her på talerstolen. 
Jeg håber bare, at fru Pia Gjellerup vil fortsæt- 
te med at stå og grine ad vælgerne, når fru Pia 
Gjellerup kommer ud i forsamlingshusene og 
skal forsvare det, der bliver konsekvensen af 
denne vurdering. 
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(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Fru Pia Gjellerup sagde, at Fremskridtspar- 

tiet måske burde diskutere, hvilken hest vi ville 
holde på. Det er ikke noget problem. Hr. Kim 
Behnke talte om vurderingssystemet. Frem- 
skridtspartiet har jo besvaret fru Pia Gjellerups 
spørgsmål i den dagsorden, vi har foreslået. 
Der står, at vi er enige med Socialdemokratiet 
i, at der er systemfejl, vi er enige i, at det er et 
forældet vurderingssystem, som har spillet fal- 
lit, som må ændres, og det skal vi have gjort så 
hurtigt som muligt. Det står i vores dagsorden i 
det sidste punkt. 

Men i modsætning til Socialdemokratiet er 
vi klar over, at ting i dette hus ikke gøres og et 
nyt vurderingssystem ikke kommer fra den ene 
dag til den anden, og vi vil ikke have i tusind- 
vis af familier sendt fra hus og hjem i den tid, 
det varer at lave et nyt vurderingssystem. 

Det er derfor, vi vil have virkningen af den 
19. alm. vurdering neutraliseret, og i den pau- 
se, der dér bliver, vil vi have lavet og indført et 
nyt vurderingssystem. Så vi er helt klar på, 
hvad det er, vi vil, i Fremskridtspartiet. Vi vil 
have et nyt vurderingssystem, men vi vil samti- 
dig sørge for, at folk ikke skal gå fra hus og 
hjem i den tid, det tager at lave det. 

Pernille Sams (KF): 

Stigningerne i ejendomsvurderingen i for- 
bindelse med 19. alm. vurdering i forhold til 
årsreguleringen for 1991 var væsentlig større, 
end både vi og de fleste andre mennesker hav- 
de regnet med. Samtidig kunne det konstate- 
res, at specielt stigningen i grundværdierne var 
meget voldsom. Det faktum kombineret med, 
at det netop er grundværdierne, der er grund- 
laget for udskrivningen af den kommunale 
grundskyld, gjorde, at det forståeligt nok er 
blevet mødt med megen bitterhed. 

Da byggegrunde til parcelhuse har været på 
det nærmeste usælgelige i flere år og er raslet 
ned i pris, kan det også være svært for os al- 
mindelige mennesker at forstå, hvad det er, der 
har gjort, at netop grundværdierne skulle være 
steget så voldsomt i vurderingsøjemed. 

Næsten 20 pet. er der tale om at grundværdi- 
erne er steget i gennemsnit på landsplan, og 
det vel at mærke i en tid, hvor vi har gjort os 
umage for at præstere rekorder i lavinflation 
og tilsvarende små lønstigninger, hvor vi arbej- 

der for at kunne sænke skatterne, og hvor ejen- 
domsmarkedet har været vigende med falden- 
de og stagnerende priser. 

De nye og kraftigt stigende vurderinger er 
for mig at se lidt at sammenligne med den au- 
tomatiske opdrift, der var i systemet med den 
automatiske dyrtidsregulering. De passer sim- 
pelt hen ikke til lavinflationssamfundet, og 
derfor bør hele vurderingsmekanismen tages 
grundigt op til revurdering. 

Tallet på gennemsnitlig 20 pet. i stigning i 
grundværdierne dækker over meget voldsom- 
me udsving mellem de forskellige områder i 
landet. Nogle mennesker har oplevet ganske 
små justeringer, mens andre har oplevet plud- 
selige stigninger på flere hundrede procent. Alt 
i alt er resultatet mildt sagt ikke tilfredsstillen- 
de, og derfor vil vi også gå meget konstruktivt 
ind i arbejdet med at få ændret vurderingsme- 
kanismen, så gentagelser kan undgås. 

Derfor er vi også medforslagsstiller til den 
dagsorden, som fru Pia Gjellerup for lidt siden 
har oplæst ordlyden af. 

For os er det vigtigt, at borgernes retssikker- 
hed bliver langt bedre, at der kommer mere 
kontinuitet og mindre tilfældighedspræg i vur- 
deringerne, og at klagemulighederne forbed- 
res. Dagsordenens tekst lægger op til drøftelser 
af alle disse indfaldsvinkler, og det er godt, at 
så mange af Folketingets partier er enige om, 
at der må gøres noget. 

Dagsordenens ordlyd koncentrerer sig om 
fremtiden og fremtidens vurderingssystem, og 
det er også set i det store perspektiv den vigtig- 
ste del af opgaven at få skabt grundlaget for en 
bedre mekanisme i fremtiden. 

Men det løser ikke det helt aktuelle problem 
med de øjeblikkelige skattestigninger, som 
mange mennesker bliver berørt af som følge af 
den helt aktuelle 19. alm. vurdering. Den vig- 
tigste faktor i de øjeblikkelige problemer er 
amternes og kommunernes rolle. Regeringen 
havde nemlig sikret sig, at eventuelle stignin- 
ger i den 19. alm. vurdering ikke ville føre til 
forøgede kommunale skatter, idet regeringen 
som bekendt i 1991 indgik en gensidig aftale 
med kommunerne og amterne om, at skatterne 
ikke måtte overstige 1991-niveauet. Denne af- 
tale har kommunerne og amterne ikke over- 
holdt, og det finder vi er særdeles beklageligt, 
for det gør det jo sværere at indgå aftaler i 
fremtiden, og det er der ingen, hverken kom- 
munerne eller staten, der kan være tjent med. 
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Amterne og kommunerne har ansvaret for 

fordelingen af ikke mindre end to tredjedele af 
de offentlige ressourcer.. De har selvstyre og 
meget store frihedsgrader, og i modsætning til 
mange andre lande, som vi normalt sammen- 
ligner os med, har kommunerne i Danmark en 
fri ret til at udskrive skatter inden for lovgiv- 
ningens rammer. Denne frihed gør det natur- 
ligvis nødvendigt med et tæt økonomisk sam- 
arbejde mellem stat og kommuner og en sam- 
ordning af den økonomiske udvikling i de to 
dele af samfundet. Derfor har regeringen og de 
kommunale organisationer også samarbejdet 
og indgået en række gensidigt forpligtende af- 
taler vedrørende de vigtigste overordnede ret- 
ningslinjer. 

Hovedindholdet af den seneste aftale med 
kommunerne var, at skatterne skulle sænkes 
eller som minimum holdes uændret i forhold 
til 1991-niveauet. Men det er desværre slet ik- 
ke det, der er blevet resultatet. Amterne og 
kommunerne vil næste år opkræve 4 mia. kr. 
for meget i skatter i forhold til, hvad de har 
aftalt med regeringen, og det er nok dette tal, 
fru Kirsten Jacobsen har fået blandet med 
virkningerne af den 19. alm. vurdering. Under 
alle omstændigheder er der tale om en meget 
voldsom overskridelse, og for øjeblikket for- 
handler regeringen med kommunerne om, 
hvilke konsekvenser det skal udløse. Vi betrag- 
ter det i hvert fald med megen alvor, fordi vi 
finder, det er vigtigt, at skattebyrden ikke sti- 
ger, og at vi også i fremtiden kan indgå aftaler 
med kommunerne. 

Af de 4 mia. kr., som kommunerne og amter- 
ne vil indkræve for meget næste år, stammer 
ca. 1,4 mia. fra virkningen af 19. alm. vurde- 
ring. Jeg skal ikke her kunne foruddiskontere, 
hvad resultatet af de nuværende forhandlinger 
med kommunerne bliver, men vi opfatter det 
som særdeles vigtigt, at skatterne rent faktisk 
kommer derned, hvor det var aftalt at de skulle 
være, og at skatten på bolig ikke stiger. 

For så vidt angår amternes lovgivningsmæs- 
sige problem, der binder dem til at opkræve 10 
promille i grundskyld, ønsker vi det ændret, 
sådan at det bliver maksimum 10 promille, der 
må opkræves, og altså frie muligheder for at 
fastsætte en mindre sats eller eventuelt endda 
en nulpromille. CD har også stillet et forslag 
om den sag, som vi støtter, men jeg nævner det 
her, fordi det er et vigtigt element også i forbin- 
delse med denne debat. 

Vi så også gerne, at kommunerne fik mulig- 
hed for at gå helt ned til 0 promille i grund- 
skyld og ikke var bundet af det eksisterende 
minimum på 6 promille. Derfor støtter vi også 
Kristeligt Folkepartis forslag om denne sag; 
deres forslag går i den rigtige retning. 

For så vidt angår statens merprovenu som 
følge af, at lejeværdiindtægterne stiger, mener 
vi, at staten skal leve op til nøjagtig de samme 
principper, som vi forlanger af kommunerne, 
dvs. uændrede eller faldende skatter. Derfor 
har vi også foreslået, at statens merprovenu 
som følge af den 19. alm. vurdering bruges di- 
rekte til nedsættelse af lejeværdien. Det er ef- 
ter vores opfattelse det eneste reelle udgangs- 
punkt. Derfor beklager vi også meget, at det 
ikke -  i hvert fald ikke endnu -  har været mu- 
ligt at skabe flertal for dette synspunkt. 

Alt i alt mener vi, det er helt forkert, at skat- 
ten på bolig -  det være sig ejerbolig eller leje- 
bolig -  nu stiger ganske markant, mens vi ar- 
bejder for det modsatte, nemlig faldende skat- 
tetryk, mens vi arbejder på at holde inflationen 
og lønningerne i ro, og mens mange familier i 
forvejen føler sig meget presset økonomisk og 
er usikre på fremtiden på grund af den alt for 
store arbejdsløshed. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Vi har nogle korte bemærkninger, først hr. 

Kim Behnke. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Et gennemgående træk, når Folketinget har 

boligdebatter og endnu mere debatter om be- 
skatningen af vores boligejere, er, at den kon- 
servative ordfører, fru Pernille Sams, i tiden op 
til debatterne er utrolig aktiv med at sørge for 
at få publiceret artikler i tidsskrifter, i dagbla- 
de osv., der understreger, at i Det Konservative 
Folkeparti er man imod skatterne, man vil ha- 
ve skattenedsættelser osv. Det er jo da pæne 
ord, men når det kommer til handling, når vi 
kommer inden for de tykke mure på Christi- 
ansborg, når beslutningerne skal træffes, så 
deltager Det Konservative Folkeparti i en af- 
værgedagsorden her i dag, som bare går ud på, 
at »lad os nu se, hvad der sker i fremtiden«. 

Fru Pernille Sams havde utrolig meget at 
fortælle om, hvad der skal ske i fremtiden. 
Med hensyn til den konkrete situation, de . 
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mange tusind mennesker, der ikke ved, hvor- 
dan de skal skaffe disse 500-600-700 kr. ekstra 
om måneden i deres husholdningsbudget, hav- 
de fru Pernille Sams bare den bemærkning, at 
kommunerne jo har frihed til at opkræve og 
udskrive de skatter, de vil. 

Men den frihed er jo blevet misbrugt! Kom- 
munerne har misligholdt samtlige de aftaler på 
skatteområdet, der er indgået. Nu sidder man 
og forhandler med den selvsamme part, og så 
skal boligejerne have tiltro til, at det fører no- 
get som helst fornuftigt med sig! Under alle 
omstændigheder fører det jo ikke det med sig, 
at der bliver ændret på det girokort, der an- 
kommer i brevsprækken mellem jul og nytår. 

Så siger fru Pernille Sams, at Det Konserva- 
tive Folkeparti eller i hvert fald fru Pernille 
Sams gerne ville have lejeværdien reguleret, 
men det var der jo ikke flertal for. Hvorfra ved 
fru Pernille Sams det? Hvor er det lovforslag, 
der dokumenterer, at Det Konservative Folke- 
parti har det synspunkt? Det er jo end ikke 
fremsat i Folketinget, hvordan kan fru Pernille 
Sams så sige, der jo ikke er flertal for det, når 
det ikke engang har været afprøvet her i Folke- 
tinget? 

Danske boligejere kan ikke bruge det til no- 
get som helst, at fru Pernille Sams bruger sin 
tid på at skrive læserbreve frem for at medvir- 
ke til at få gjort noget ved det her i Folketinget. 
Det er ikke læserbreve, men lovændringer, der 
ændrer ved situationen. 

(Kort bemærkning). 

Bente Juncker (CD): 

Jeg må give hr. Kim Behnke ret. Nu har vi 
nået grænsen til det hykleriske, og nu var det 
egentlig på tide, at fru Pernille Sams bekendte 
kulør. 

Fru Pernille Sams er meget dygtig til at for- 
tælle ude i forsamlingshusene og rundt om- 
kring i aviserne, hvad Det Konservative Folke- 
parti så gerne ville, men der er jo desværre ikke 
nogen, der stiller lige de forslag, som Det Kon- 
servative Folkeparti gerne vil have! Hvad nu, 
om fru Pernille Sams selv tog sig sammen eller 
kontaktede nogle af partierne? Det er græn- 
sende til det rene hykleri. 

Fru Pernille Sams' tale var delt i to dele -  
den, der henhørte under statsministeren og 
bakkede statsministeren op, og så fru Pernille 
Sams' egen. Jeg er fuldkommen enig med fru 

Pernille Sams, men jeg er ikke enig med hende 
i det, hun har skrevet i Jyllands-Posten i dag. 
Jo, jeg er enig med hende, når hun i overskrif- 
ten siger, at lejeværdien skal ned, men ikke i de 
bemærkninger, der følger efter, nemlig at det 
var der jo ingen, der ville. Det passer ikke. 

Jeg skal her på CD's vegne fremsætte føl- 
gende: 

Forslag om motiveret dagsorden. 
»Idet Folketinget konstaterer, at de negative 

skattemæssige virkninger af den 19. alm. ejen- 
domsvurdering set i forhold til de foregående 
års faldende ejendomsværdier ved de årlige re- 
guleringer er af et sådant omfang, at de bør 
afbødes, pålægges regeringen 
-  at tilpasse lejeværdibeskatningen for 1992 

således, at statens provenu holdes uændret i 
forhold til seneste årsregulering, 

-  at gøre de kommunale grundskatter fra- 
dragsberettigede fra senest 1994. 
Folketinget går herefter over til næste sag på 

dagsordenen.« 
(Dagsordensforslag nr. D 11). 

Jeg forventer, at der er almindelig anstæn- 
dighed fra fru Pernille Sams' side, og at hun 
stemmer for den dagsorden. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Der er nu fremsat følgende forslag om moti- 

veret dagsorden: (se foran). Dette forslag ind- 
går ligeledes i forhandlingen. 

Vi har et par korte bemærkninger mere. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
I disse ligestillingstider tror jeg, formanden 

vil tillade, at jeg om fru Pernille Sams bringer 
historien om Dr. Jekyll and Mr. Hyde i erin- 
dring. 

Det er en notorisk kendsgerning, at man 
skulle tro, at fru Pernille Sams tilhørte to for- 
skellige partier -  ét parti, når hun taler her i 
folketingssalen med de taler, som regeringen 
har udstyret hende med, et andet parti, når 
hun udsender en sværm af pressemeddelelser 
om alt det gode og alle de velsignelser, regerin- 
gen vil bringe ud over boligejerne, og når hun i 
dagblade, i de elektroniske medier og sågar i 
alle fagblade til enhver tid hylder de samme 
principper. 
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Senest siger fru Pernille Sams i nummeret 

fra november 1992 af bladet Ejendomsmægle- 
ren i sit indlæg om Personskatteudvalgets be- 
tænkning : 

»De boligmæssige konsekvenser af ekspert- 
udvalgets udspil til en ny skattereform er helt 
uacceptable. Det må vi blankt afvise. Både eje- 
re og lejere vil få væsentlig større boligudgif- 
ter, end de har i dag, og når vi så klart præcise- 
rede i udvalgets kommissorium, at boligejer- 
nes samlede skattemæssige situation ikke måt- 
te forringes, så mente vi det naturligvis.« 

Og derfor siger fru Pernille Sams i slutnin- 
gen, at man skal den modsatte vej, og at de 
dele, der er foreslået, er lige syge. Og fru Per- 
nille Sams slutter: 

»Boligen skal ikke være et beskatnings- 
objekt. Boligen er den vigtigste fysiske ramme 
om alle Danmarks familier, og dér har de krav 
på fred og tryghed. Dette er helt afgørende i 
forbindelse med nye ændringer, og det må Fol- 
ketinget som minimum leve op til.« 

Og så skal vi høre Det Konservative Folke- 
parti stemme for denne syltekrukkedagsorden! 

(Kort bemærkning). 

Elisabeth Arnold (RV): 
Det er jo lidt svært at leve op til alle de fny- 

sende ord og den store adrenalinudpumpning, 
som de tidligere korte bemærkninger har givet 
anledning til. 

Jeg har blot et enkelt fredsommeligt spørgs- 
mål til fru Pernille Sams. Fru Pernille Sams 
sagde i sin ordførertale, at vurderingerne ikke 
passer til lavinflationssamfundet; der er et ele- 
ment af automatik, og det minder om dyrtids- 
regulering. Jeg tror, det var omtrent sådan, fru 
Pernille Sams sagde; jeg mener, jeg citerer det 
nogenlunde ordret. Der var en automatik, som 
mindede om dyrtidsregulering, og det passede 
ikke. 

Men jeg vil gerne spørge fru Pernille Sams, 
hvordan det så harmonerer med, at stigninger- 
ne landet over er overordentlig forskellige. Der 
er jo netop ikke tale om nogen automatik. 
Nogle steder stiger vurderingerne 1 pet., nogle 
steder stiger de 18 pet. Der er jo ikke tale om 
automatik. Derfor synes jeg ikke, at sammen- 
ligningen fra fru Pernille Sams' side er rele- 
vant. 

(Kort bemærkning). 

Pernille Sams (KF): 
Det kan være svært at nå at svare på alle de 

korte bemærkninger på én gang, men jeg vil 
for det første gerne sige, at jeg er glad for, at så 
mange vil bruge deres taletid til at reklamere 
for mine standpunkter. Og jeg er glad for, at 
jeg derved får lov til at gentage dem en gang til 
og bekræfte, at vi faktisk mener det, som jeg 
bliver citeret for. Ja, det vil jeg gerne gøre en 
gang til. 

Det, der er det helt morsomme i det her, og 
som CD og Fremskridtspartiet åbenbart ikke 
kan tåle, er, at jeg faktisk siger det samme hver 
gang. Det må være det, der virker frustrerende; 
jeg står faktisk for den samme holdning, uan- 
set hvor jeg er, og her havde man åbenbart hå- 
bet, at jeg ville have sagt noget helt andet end 
det, jeg siger i aviserne og i artiklerne. Det er 
nok det, der virker lidt frustrerende. Men det 
gjorde jeg ikke, og derfor får vi hele denne 
skov af reaktioner. 

Vi har for længst, for flere måneder siden, 
sagt, hvad vi mener om hele denne sag. Jeg 
nævnte det også i mit indledende indlæg, nøj- 
agtig som jeg har skrevet i Jyllands-Posten i 
dag, som der bliver henvist til. Og det ligger 
nok i virkeligheden ikke så langt fra det, fru 
Kirsten Jacobsen og fru Bente Juncker mener, 
men det er måske også derfor, de gerne vil ha- 
ve patent på den holdning. 

Vi har med stor beklagelse måttet indse, at 
der ikke var flertal for disse holdninger, og 
derfor er vi i dag med i en dagsorden, som kon- 
centrerer sig om det element, der kunne skaffe 
flertal, fordi det for os at se er bedre end slet 
ikke at få flertal for noget. 

Hr. Kim Behnke kunne slet ikke forstå, at 
man kunne forhandle uden for Folketingets 
sal. Han mente, at ting kun kunne gøres ved 
lovforslag. Jeg mener også, at forhandlinger 
mellem partierne -  som vi har ført i årevis -  
hvor man kan vurdere, hvorvidt der er flertal 
for det ene eller det andet, har en ganske væ- 
sentlig position i det danske folkestyre. 

Og så vil jeg gerne sige om fru Bente 
Junckers dagsorden -  det så næsten ud, som 
om den var fremsat til ære for os på det tids- 
punkt, hvor den kom i debatten -  at vi er meget 
positive over for CD's dagsorden. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Vi har igen nogle korte bemærkninger. '. - 
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(Kort bemærkning). 

Bente Juncker (CD): 
Jeg synes, det er helt fint, at fru Pernille 

Sams har de standpunkter, som CD har, men 
jeg synes, det er beskæmmende, at man, når 
man møder op som ordfører for Det Konserva- 
tive Folkeparti, leverer en tale, der er delt i to 
dele: en til ære for statsministeren og en til ære 
for fru Pernille Sams -  for det er nemlig det, 
det handler om: fru Pernille Sams og så selv- 
følgelig den skrevne og den æterbårne presse. 
Det synes jeg altså er beskæmmende. 

Og jeg forstår ikke, at fru Pernille Sams ikke 
synes, det er forkert, og at det ikke er en måde, 
som man kan opføre sig på. Der var så lidt til- 
bage til fru Pernille Sams, at hun burde have 
sagt: Enten holder jeg den tale, jeg vil holde 
som ordfører, eller også er der en anden, der 
må tage over. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Det, der er galt, er jo netop historien om Dr. 

Jekyll and Mr. Hyde. Det er jo helt sandt og 
helt korrekt, at fru Pernille Sams altid siger det 
samme, altid skriver det samme. Men det, der 
er galt, er, at når der er en afstemning her i 
dette Folketing, så stemmer fru Pernille Sams i 
direkte modstrid med det, fru Pernille Sams 
har skrevet, og det, hun har fortalt hun mener 
på det område. Så optræder fru Pernille Sams 
nemlig som medlem af Det Konservative Fol- 
keparti og ikke som repræsentant for fru Per- 
nille Sams' eget parti. Det er det, der er galt, 
kort og godt. 

Det skisma må fru Pernille Sams jo se at få 
hjælp med et eller andet sted. Vi andre har lært 
at leve med det, men de vælgere, der er uden 
for huset, kan ikke være tjent med denne dob- 
beltholdning. Det er uanstændigt, særlig når 
man repræsenterer et regeringsparti. 

Fremskridtspartiet er også positivt stemt 
over for indholdet i CD's dagsorden. Indhol- 
det af den dagsorden står jo i statsministerens 
svar til mig fra august, og det kan man jo så 
lægge i, hvad man vil. Men det vil ikke afhjæl- 
pe problemet. Det vil give masser af skævhe- 
der og vilkårligheder, hvis det skulle gennem- 
føres. 

Den eneste måde, man sagligt set kan afbø- 
de virkningerne af den 19. alm. vurdering, er at 

neutralisere hele vurderingen, for så stiller 
man alle, som om den ikke var gennemført. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Fru Pernille Sams gjorde meget ud af at for- 

tælle, hvor vigtigt det er, at hun som folke- 
tingsmedlem og at politiske partier deltager i . 
forhandlinger uden for folketingssalen for at 
skabe flertal. Men det var jo ikke det, fru Per- 
nille Sams sagde fra Folketingets talerstol i sit 
hovedindlæg. 

Fru Pernille Sams sagde, at man havde stil- 
let forslag om at få lejeværdien af egen bolig 
tilbagereguleret med det merprovenu, som sta- 
ten ville få på grund af den 19. alm. vurdering. 
Men det kræver et forslag her i Folketinget, for 
en ændring af konsekvenserne af den 19. alm. 
vurdering i forhold til lejeværdien kræver en 
lovændring, og medmindre fru Pernille Sams 
præsenterer det lovforslag for Folketinget, er 
det ren og skær vælgergas at stå og sige, at for- 
slaget er fremkommet. Ja, forslaget er frem- 
kommet, men det er det kun i de artikler og de 
kronikker og de taler, som fru Pernille Sams 
holder om det her emne. 

Det er da rigtigt, som fru Pernille Sams si- 
ger, at det er det samme, hun siger hver eneste 
gang, det er også derfor, jeg indledte min første 
korte bemærkning med at gøre opmærksom 
på, at det er beskæmmende, hvordan vi hver 
evig eneste gang, vi snakker boligbeskatning, 
skal høre nøjagtig den samme grammofonpla- 
de fra fru Pernille Sams om, hvor forfærdeligt 
det er for boligejerne. Men hvem er det, der 
tager initiativet? Det er jo ikke fru Pernille 
Sams. Hvem er det, der forsøger at få hjulpet 
de titusinder af familier, der står med den ene 
fod på en tvangsauktion og den anden på et 
stykke våd håndsæbe? Det er jo ikke fru Per- 
nille Sams. Det er Fremskridtspartiet, og i det- 
te tilfælde også i begrænset omfang CD. 

Så hvad angår det at stå og referere mine 
standpunkter, må vi jo spørge statsministeren: 
Er statsministeren enig med fru Pernille Sams? 
Ellers har man da et kommunikationsproblem 
internt i Det Konservative Folkeparti. 

(Kort bemærkning). 

Pernille Sams (KF): 
Fru Bente Juncker mener, det er forkert, at 
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jeg siger, hvad jeg mener, og hvad jeg har sagt 
før, og hvad jeg også mener i morgen. Fru Ben- 
te Juncker siger, det er forkert, at jeg ikke bare 
refererer det, som statsministeren sagde i sin 
tale. 

Jeg kan godt forstå, at det havde været rart 
for fru Bente Juncker, hvis vi bare sagde det 
samme, for så var der jo ikke så meget at disku- 
tere, kan man sige, men jeg kan jo ikke tale på 
regeringens vegne, og i regeringen har det 
åbenbart endnu ikke kunnet lade sig gøre at 
skabe en bredere opbakning bag de ideer, som 
vi i Det Konservative Folkeparti går ind for, 
f.eks. at merprovenuet af lejeværdien skal bru- 
ges til en nedsættelse af lejeværdien. 

Men det ændrer ikke på, at den konservative 
folketingsgruppe ønsker, at vi skal leve op til 
det samme princip, som vi forlanger af amter 
og kommuner, nemlig uændrede eller faldende 
skatter. Og det nytter ikke noget, at hr. Kim 
Behnke står her og forsøger at tage patent på at 
være boligejervenlig, for sådan er virkelighe- 
den ikke. Jeg tror, hr. Kim Behnke er ekspert i 
vælgerbedrag. 

Vi har foreslået, at man skulle bruge prove- 
nuet fra lejeværdien til en nedsættelse af leje- 
værdien, og det står vi ved. Hr. Kim Behnke 
kan slet ikke forstå, at man kan stille et forslag 
uden at lave sådan et paradeforslag som dem, 
Fremskridtspartiet plejer at excellere i, men 
den slags paradeforslag arbejder vi andre nor- 
malt ikke med. Vi arbejder med det her, lige- 
som vi arbejder med alle vores andre forslag, 
dvs. vi forsøger at få et flertal for dem, og det 
forsøger vi efter bedste evne og af vort mest 
ærlige hjerte i denne sag, fordi vi mener, det er 
rigtigt. 

Og så til fru Kirsten Jacobsen, som siger, at 
jeg ikke stemmer i overensstemmelse med min 
tale. Jo, det gør jeg netop lige præcis. Jeg sagde 
i min tale, præcis hvad jeg mente, og det er 
nøjagtig sådan, vi stemmer, og det er, nøjagtig 
som den konservative folketingsgruppe ønsker 
at vi skal stemme, og som vi har stået for i hele 
denne debat. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Vi har igen nogle korte bemærkninger. 

(Kort bemærkning). 

Bente Juncker (CD): 
Nu synes jeg, det bliver interessant. For det, 

den konservative ordfører sagde, var faktisk: 
Vi bakker ikke regeringen op i denne sag. Det 
var det, fru Pernille Sams sagde. Det var helt 
tydeligt det, fru Pernille Sams sagde. 

Jeg hørte endda fru Pernille Sams sige, at 
man stemte for den dagsorden, som fru Pia 
Gjellerup havde fremsat, men det er måske og- 
så nu gledet af vejen efter disse korte bemærk- 
ninger. Jeg synes, det er helt uhørt, at et rege- 
ringspartis ordfører ikke bakker regeringen op. 
Det har vi dog altid gjort, da vi var i regering, 
selv om sagerne så nok så håbløse ud. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Nu bliver det jo næsten for morsomt. At på- 

stå, at man stemmer i overensstemmelse med 
det, man siger, efter at man har stået og sagt, at 
man kan stemme for og er medforslagssstiller 
til den dagsorden, som fru Pia Gjellerup har 
fremsat, når man lige har sagt, at boligejerne 
ikke skal være noget skatteobjekt, at Dan- 
marks familier skal kunne leve i fred og tryg- 
hed for denne her skatteulv, og at grunden til, 
at man nedskød Personskatteudvalgets bolig- 
politiske del, var, at boligejernes samlede skat- 
temæssige udgifter ville stige! Når man ved, 
det er en kendsgerning, at regeringen og kom- 
munerne ikke har fået denne aftale i stand, og 
man ved, at konsekvensen er, at der skal på- 
lægges ejere af fast ejendom en ekstra skat fra 
næste år på 4 mia. kr., så er det, man vil gøre i 
den anledning, at tage en drøftelse med kom- 
munerne om de fremtidige administrative op- 
gaver i vurderingsorganisationen og noget, 
man vil gøre for 1995, samt en ændring af vur- 
deringssystemet! 

Der er ikke ét ord i denne dagsorden, der 
taler öm, hvordan man vil afværge den lavine 
af tvangsauktioner, som vil blive resultatet af, 
at den 19. alm. vurdering bliver gennemført i 
sin fulde konsekvens, og det er det, der gør fru 
Pernille Sams' tale og så hendes optræden, når 
hun stemmer, til to vidt forskellige ting. Det 
kan selv ikke fru Pernille Sams bortforklare, 
uanset om hun ville tage Dr. Jekyll, eller Mr. 
Hyde i hånden. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Der er sikkert nogen, der på et eller andet 
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tidspunkt har givet fru Pernille Sams det lidt 
fejlagtige indtryk, at det bedste forsvar er et 
angreb, for har man hørt magen til vrøvl? Fru 
Pernille Sams går herop og påstår, at jeg og 
Fremskridtspartiet skulle være eksperter i at 
begå vælgerbedrag! Dér må jeg bede fru Per- 
nille Sams om at komme med, skal vi sige, fem 
eksempler. Hvis ikke det kan, lade sig gøre, så 
tre eksempler eller i hvert fald i det mindste ét 
eksempel på, at Fremskridtspartiet har begået 
vælgerbedrag. Det har vi selvfølgelig ikke, og 
derfor er det en uhørt bemærkning. 

Men jeg forstår godt, fru Pernille Sams har 
behov for at komme med uhørte bemærknin- 
ger, for fru Pernille Sams er selvfølgelig trængt. 
Fru Pernille Sams er meget, meget angst for, at 
vi i Fremskridtspartiet skal begynde at citere 
alle de taler, fru Pernille Sams har holdt her fra 
denne talerstol, alle de læserindlæg, fru Pernil- 
le Sams har begået på boligområdet i de senere 
år, og sammenligne dem med præcise, konkre- 
te afstemninger i folketingssalen, når æn- 
dringsforslag, når lovforslag eller beslutnings- 
forslag, når dagsordener har været til afstem- 
ning. For der er en kæmpe kløft, der er en af- 
grund af forskel i de synspunkter, fru Pernille 
Sams mundtligt og skriftligt redegør for, og så 
de konkrete afstemninger. 

Men i et forsøg på at lægge røgslør ud over 
disse for fru Pernille Sams meget kedelige 
kendsgerninger kommer hun med en påstand 
om, at Fremskridtspartiet excellerer i vælger- 
bedrag. Det er der ingen eksempler på. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Fru Pernille Sams for en afsluttende kort be- 

mærkning i denne omgang. 

(Kort bemærkning). 

Pernille Sams (KF): 
Fru Bente Juncker sagde, at jeg sagde, at vi 

ikke bakkede regeringen op. Det må jeg tage 
meget stærkt afstand fra. Fru Bente Juncker 
har åbenbart hørt, hvad hun ville, og ikke hvad 
jeg sagde, for det sagde jeg i hvert fald ikke. 

Jeg sagde -  og jeg kan citere det nogenlun- 
de, for jeg havde skrevet det ned i hånden -  at i 
regeringen havde det åbenbart endnu ikke 
kunnet lade sig gøre at skabe en bredere op- 
bakning bag de ideer, som jeg bl.a. nævnte om 
merprovenuet af lejeværdien, som vi mener 
skal bruges til lejeværdinedsættelser. Men jeg 

sagde bestemt ikke, at vi ikke bakkede regerin- 
gen op. 

Jeg kan godt forstå, at fru Bente Juncker ger- 
ne ville have, at det var sådan, men jeg mener 
nu altså ikke, at det skal være sådan, at fordi vi 
er i regering, så afskriver vi os som medlemmer 
af den konservative folketingsgruppe fra at ha- 
ve holdninger i folketingsgruppen. Jeg mener, 
vi har lov til at, arbejde for vores holdninger, og 
det vil jeg fortsat forfægte. 

Hr. Kim Behnke kunne ikke forstå, at jeg ik- 
ke følte mig meget trængt, fordi han mente, at 
han kunne referere en masse ting -  hvad han 
godt nok ikke gjorde, men han mente, han 
kunne gøre det -  hvor jeg modsagde mig selv. 
Dertil vil jeg bare sige, at jeg ville ønske, hr. 
Kim Behnke fandt nogle af alle disse ting frem, 
for sagen er nemlig, at jeg ikke modsiger mig 
selv. Der er en helt klar rød tråd i det her, og 
den går på nøjagtig det, som jeg sagde i min 
ordførertale her i dag. 

Og når jeg siger, at Fremskridtspartiet laver 
paradeforslag, så er det, fordi man meget ofte 
ser fuldstændig bort fra, om de bliver vedtaget 
eller de ikke bliver vedtaget, eller hvad der 
sker med dem. Det vigtigste for Fremskridts- 
partiet er, at man markerer sig. Dér er det, at vi 
andre måske har en anden vægtning. Vi synes 
måske, det er vigtigere, at tingene bliver vedta- 
get. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Vi går så tilbage til ordførerrækken. 

Mejdahl (V): 
Forespørgslen, som er stillet til statsministe- 

ren af Fremskridtspartiet, tager som udgangs- 
punkt, at regeringen vil gøre et eller andet over 
for ejere af fast ejendom i forbindelse med 19. 
alm. vurdering. 

Statsministeren har nu svaret på, hvad rege- 
ringen har tænkt sig at gøre i så. henseende, og 
jeg skal på Venstres vegne sige statsministeren 
tak for svaret og samtidig komme med nogle 
kommentarer til den debat, som forespørgslen 
rejser. 

Dansk økonomi er i fuld gang med at om- 
stille sig fra en periode med høj rente og høj 
inflation til en forhåbentlig lang periode med 
lavere rente og lav inflation. Samtidig har 
dansk økonomi i de senere år været karakteri- 
seret af en lav vækst. 
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[Mejdahl] 
Disse omstændigheder har måske i særlig 

grad været med til at skærpe interessen for og 
opmærksomheden om den 19. alm. vurdering, 
som er den første almindelige vurdering, vi har 
haft i omtalte periode, altså perioden med lav 
rente og lav inflation, fordi der denne gang er 
gået seks år imellem vurderingerne. Tidligere 
tiders inflation har vel fået en og anden ejen- 
domsbesidder til at ræsonnere som så, at infla- 
tionen snart ville indhente den stigning, som 
han måske nok syntes var for høj; sådan er det 
ikke mere. 

Det er vel også første gang i mands minde, 
at en almindelig vurdering generelt set er lave- 
re, end den foregående almindelige vurdering 
var. Det er kun i seks skyldkredse, at der har 
været en stigning i forhold til 18. almindelige 
vurdering, og disse stigninger er fra 2-4 pet. Jeg 
er fuldt opmærksom på, at der fra årsomvurde- 
ringen i 1991 til nu har været stigninger på fra 
1-20 pet. i de enkelte skyldkredse. De ekstremt 
store stigninger, som kan skyldes fejl, ser jeg i 
denne forbindelse bort fra; dem må klagein- 
stanserne tage sig af. 

En del af utilfredsheden med den 19. almin- 
delige vurdering hænger sandsynligvis også 
sammen med, at det umiddelbart er svært at 
forstå, at den 19. almindelige vurdering for 
1992 stiger i forhold til den offentlige årsregu- 
lering for 1991, samtidig med at salgspriserne 
på fast ejendom i bedste fald er uændrede eller 
svagt vigende, men hvis man sammenligner 
den 19. almindelige vurdering med den 18. al- 
mindelige vurdering fra 1986, vil den 19. al- 
mindelige vurdering mange steder i landet væ- 
re lavere; i nogle områder af landet er den 
17-20 pet. lavere end i 1986. 

Den 19. almindelige vurdering afspejler alt- 
så udmærket udviklingen i markedspriserne 
fra 1986 og frem til i dag, men derimod har de 
mellemliggende årsreguleringer efter en gene- 
rel vurdering måske i nogle tilfælde været for 
lave, selv om der selvfølgelig findes en del til- 
fælde, som fraviger. 

Når den 19. almindelige vurdering har givet 
anledning til utilfredshed og en del debat i me- 
dierne, hænger det naturligvis sammen med, at 
såvel ejendomsskatter som lejeværdi af egen 
bolig beregnes på grundlag af den offentlige 
vurdering. Det er altså ikke værdistigningen i 
sig selv, der er problemet for ejerne af fast 
ejendom -  tværtimod -  men derimod stignin- 

gen i skatterne som følge af den. Der er mange 
boligejere, der bl.a. af de årsager, som jeg 
nævnte indledningsvis, føler stramningerne. 
Jeg vil i den anledning minde om, at Venstre 
lægger vægt på de foranstaltninger, som allere- 
de er under forberedelse; her tænker jeg på de 
øgede lånemuligheder som følge af liberalise- 
ringen af .realkreditloven og tilskudsordningen 
til forbedringer, som vi gerne ser afløst af en 
fradragsordning, forudsat at vi kan opretholde 
en forenklet selvangivelse. 

Venstre kan naturligvis ikke have noget 
imod, at værdien af fast ejendom stiger. Det er 
jo udtryk for en velstandsstigning og for, at ef- 
terspørgslen efter fast ejendom stiger. Venstre 
vil derimod gerne se på beskatningen af fast 
ejendom, og jeg skal ligesom statsministeren 
beklage, at aftalen med kommunerne på dette 
område ikke kunne overholdes. Skal den hidti- 
dige model om frivillige aftaler have bærekraft 
i fremtiden, og det synes Venstre den skal, må 
det også være en forudsætning, at der er en høj 
grad af sammenhæng mellem aftale og resul- 
tat, og jeg håber også, at kommunerne under 
de drøftelser, der nu er indledt mellem regerin- 
gen og kommunerne om resultatet af kommu- 
neaftalen fra i sommer, vil være enige heri; 4 
mia. kr. i overskridelse er meget, det er også for 
meget. 

I forlængelse heraf skal jeg sige, at Venstre 
gerne medvirker til at sænke det interval på 
mellem 6 promille og 24 promille, som kom- 
munerne har at bevæge sig inden for. Der er 
ca. 100 kommuner, der har en grundskyldpro- 
mille på 6, og som derfor ikke kan sænke den 
yderligere efter de gældende bestemmelser, 
men vi ser gerne, at der bliver mulighed for slet 
ikke at opkræve kommunal grundskyld. Når 
det er sagt, skal jeg også tilkendegive, at vi i 
Venstre naturligvis er optaget af, at den offent- 
lige vurdering er så omhyggelig og præcis som 
muligt. Det er vigtigt for os, når vurderingerne 
bruges som grundlag for at opkræve ejen- 
domsskat og lejeværdi af egen bolig. Det dags- 
ordensforslag, som vi er medforslagsstillere til, 
opfordrer da også regeringen til at forbedre 
den offentlige vurdering. 

Den første pind i dagsordensforslaget er 
nødvendig, fordi der ved lovændringen i folke- 
tingssamlingen 1989-90 blev gennemført en 
midlertidig ordning med henblik på 19. almin- 
delige vurdering pr. I. januar i år. 
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[Mejdahl] 

Den anden pind om gennemførelse af årlige 
vurderinger fra 1995 vil give et mere jævnt pres 
på vurderingsmyndighederne, og der bliver 
klagemulighed, hvilket årsreguleringen ikke 
giver; årlige vurderinger skulle også helst give 
færre klager totalt set. 

Den tredje pind forudsætter en styrkelse af 
Landsskatterettens ressourcer for at nedbringe 
den gennemsnitlige sagsbehandlingstid, og 
den fjerde pind skal sikre, at ejerne af fast ejen- 
dom får information om, hvilke vurderings- 
principper der er fulgt for den enkelte ejen- 
domstype eller det enkelte vurderingsområde. 

I Venstre betragter vi disse forslag som en 
væsentlig forbedring af det offentlige vurde- 
ringssystem. Vi tror, det vil give en mere præcis 
vurdering fremover og dermed også større til- 
fredshed og tryghed ved de fremtidige offentli- 
ge vurderinger, og med statsministerens løfte 
om, at man i de kommende skattereformfor- 
handlinger vil sikre, at der ikke sker forringel- 
ser af boligejernes samlede skattemæssige situ- 
ation, synes Venstre, at dagsordenen er et rig- 
tigt svar på forespørgslen. Lykkes det at sænke 
skatteprocenterne, hvad Venstre meget håber, 
må der også ses på lejeværdien af egen bolig, 
så der opretholdes en balance mellem ejere og 
lejere. 

(Kort bemærkning). 

Poul Nødgaard (FP): 
Jeg var noget skuffet over hr. Mejdahls ind- 

læg, for jeg havde forventet, at den tidligere 
Løgstørborgmester i Folketinget havde sagt 
noget helt konkret om det, vi faktisk taler om. 

Jeg føler, at de fleste ordføreres tale -  jeg 
kunne starte helt ved Socialdemokratiet -  er 
mere eller mindre sort for befolkningen, for 
det, sagen drejer sig om i realiteternes verden, 
er, at der i 1993 bliver opkrævet masser af mil- 
lioner af kroner -  et trecifret millionbeløb -  på 
grund af denne ejendomsvurdering. Jeg har 
lyst til at nævne tal -  den ulejlighed er der end- 
nu ingen af ordførerne der har gjort sig: Den 
omstændighed, at amterne fortsat må opkræve 
10 promille, har betydet, at danske amtskom- 
muner må opkræve 385 mio. kr. ekstra i grund- 
skatter i 1993. Det kan man ikke bebrejde dem, 
for loven siger, at de skal opkræve 10 promille, 
men man kunne have forventet, at regeringen 
havde taget amterne i hånden og havde sagt, at 
de skulle sætte deres personskatter ned, når 

der nu ikke er lovgrundlag for at nedsætte 
ejendomsskatterne. 

Jeg kan fortælle Folketinget, at disse 385 
mio. kr. er 0,3 pet. af amtsbeskatningen, hvortil 
kommer, at amterne i forvejen har sat skatten 
op med 0,1 pet., så det er faktisk 0,4 pct., am- 
terne har skovlet ekstra ned i kassen. 

Jeg har tidligere sagt det og vil her ganske 
kort gentage, at jeg synes, regeringen med 
statsministeren i spidsen har sovet mere eller 
mindre i timen. Man vidste, at disse vurderin- 
ger fandt sted, man vidste også, at de ville be- 
tyde en stærk forhøjelse af grundværdierne, 
desuagtet gjorde man intet for at forhindre, at 
kommuner og amter gik i gang med at tage 
selv. Hvad vil der ske, når der skal indgås en 
kommuneaftale for 1994? Så vil kommunerne 
og amterne påberåbe sig, at de nu er vant til at 
få det og det provenu ind, og det bliver dermed 
i realiteternes verden næsten umuligt at få dem 
til at nedsætte skatterne for 1994. 

Jeg synes, jeg kunne have forventet, at hr. 
Mejdahl som en tidligere kompetent kommu- 
nalpolitiker var kommet ind på disse helt jord- 
nære, centrale problemer, som jeg tror befolk- 
ningen virkelig sukker efter at få noget at vide 
om. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Efter at have hørt både statsministeren og 

begge regeringspartiernes ordførere står man 
her tilbage med et dagsordensforslag fremsat 
af fru Pia Gjellerup, og det er den indsats, re- 
geringen sammen med Socialdemokratiet, SF, 
Det Radikale Venstre og Kristeligt Folkeparti 
vil tilbyde de danskere, som bliver ramt af den- 
ne skattestigning på 4 mia. kr. 

Det gør man, samtidig med at der gives 2 
mia. kr. til Østlandene, 20 mia. kr. til flygtnin- 
ge og asylansøgere og 1 mia. kr. pr. år til Færø- 
erne, der sågar lige har fået 500 mio. kr. ekstra 
i år. Vi sidder faktisk tilbage med de udstødte 
danskere -  dem skal vi også behandle i et sær- 
ligt punkt lidt senere -  men det er faktisk hele 
den danske befolkning, som efterhånden er 
udstødt, og det er samtlige partier i Folketinget 
minus Fremskridtspartiet, der synes, at den 
danske befolkning, som knokler hver dag for 
at få tingene til at hænge sammen, og som skal 
betale til alle disse udenlandske projekter og 
mennesker, nu også skal finde sig i, at der til 
næste år skal opkræves 4 mia. kr. mere i skat. 
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[Kirsten Jacobsen] 
Statsministeren har nu accepteret, at et alter- 

nativt flertal i Folketinget har overtaget uden- 
rigspolitikken, og med dette dagsordensforslag 
kan vi se, at et alternativt flertal i Folketinget 
også har overtaget boligpolitikken og skatte- 
politikken. Jeg vil så spørge statsministeren, 
om det alternative flertal også overtager fi- 
nanspolitikken. Det kan godt være, at regerin- 
gens tolerancetærskel er meget høj, men jeg er 
nødt til at sige til statsministeren, at. Frem- 
skridtspartiets tolerance ovér for at lade dan- 
ske skatteydere betale snart er opbrugt. 

(Kort bemærkning). 

Mejdahl (V): 
Hr. Poul Nødgaard var skuffet over, at jeg 

ikke talte mere konkret, underforstået, at jeg 
tilsluttede mig det dagsordensforslag, som 
Fremskridtspartiet havde fremsat. Hr. Poul 
Nødgaard beskyldte mig endda for at tale sort 
og følte, at jeg burde have beskæftiget mig me- 
re med nogle jordnære problemer. 

Jeg vil godt minde hr. Poul Nødgaard om, at 
forretningsgangen er den, at regetingen nu har 
indledt fothandlinger med de kommunale or- 
ganisationer for at finde ud af, hvordan man 
kommer ud af den knibe, som man er i, fordi 
aftalen ikke er holdt. Hvis regeringen skal have 
Folketingets hjælp, underforstået, hvis der skal 
lovgives på området, må den spille ud. Jeg må 
henholde mig til, at forretningsgangen er så- 
dan, og den har jeg ikke i sinde at bryde. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Fremskridtspartiet har heller ikke tænkt sig 

at bryde forretningsgangen, men den aftale, 
som blev indgået mellem regeringen og kom- 
munerne, omfattede andet end det, vi taler om 
i dag, og det er lang tid siden -  mere end et 
halvt år -  at en anden del af aftalen blev brudt, 
nemlig om de ekstra bloktilskud på 280 mio. 
kr. til hjemmehjælp, som regeringens socialmi- 
nister selv siger at det er tvivlsomt bliver brugt 
til formålet. 

Så jeg må spørge hr. Mejdahl: Hvorfor i al- 
verden indledte man ikke forhandlinger med 
kommunerne dengang, så kunne man måske 
have opnået, at kommunerne i det mindste 
havde overholdt aftalen om at holde skatterne 
i ro? Hvorfor i alverden indleder man forhand- 

linger, efter at skaden er sket og barnet er 
dødt? 

(Kort bemærkning). 

Poul Nødgaard (FP) : 
Det er da godt, at jeg ikke sidder som med- 

lem af et parti, der er i regering, hvis det, hr. 
Mejdahl sagde, betyder, at man som medlem 
af Venstre faktisk ikke har nogen ret til som 
ordfører at gøre rede for, hvad man mener; det 
er, ligesom man fuldstændig har solgt sin sjæl 
til regeringen. Jeg går da ud fra, at partiet som 
sådant, også fra Folketingets talerstol, må mar- 
kere en klar holdning til de problemer, som vi 
drøfter. 

Jeg vil godt spørge hr. Mejdahl sådan lige 
fra mit hjerte og ind til hr. Mejdahls hjerte, om 
hr. Mejdahl ikke synes, at Folketinget burde 
være indkaldt i august-september, da man vir- 
kelig blev klar over, hvor alvorlig denne vurde- 
ring var. Vi er dog ikke længere væk i dette 
land, end at vi i løbet af få timer kunne være 
kommet til Christiansborg og have fået sat den 
ejendomsvurdering på plads i relation til de 
plagede skatteydere, som nu skal betale disse 
gigantiske skatteforhøjelser. 

Jeg må også sige, som det er sagt tidligere på 
dagen, for jeg tror nemlig ikke, at mange er 
klar over det -  Socialdemokratiet er i hvert 
fald slet ikke -  at der i virkeligheden intet skal 
til for at få læsset til at vælte for rigtig mange 
danskere, og lige præcis disse forhøjelser, som 
vi taler om her, kan i høj grad bidrage til at få 
læsset til at vælte for bl.a. parcelhusejere. Jeg 
kan fortælle, at jeg taler med rigtig mange 
mennesker, og ud fra deres budgetter ved jeg, 
hvor hårdt trængt de er. De har i hvert fald 
ikke brug for de forhøjelser, som der her læg- 
ges op til, og derfor synes jeg, at Folketinget 
burde have været indkaldt i sommer og have 
sat alle disse ting på plads. Jeg anerkender al- 
drig nogen sinde forklaringen om, at regerin- 
gen ikke var klar over, at disse èjendomsvurde- 
ringer ville stige, som tilfældet var. Hvis de ba- 
re havde spurgt de forskellige vurderingsfor- 
mænd, som arbejdede med disse vurderinger, 
havde de fået en klar oplysning om, at grund- 
værdien ville stige disse 17-18 pet. på landet og 
30-40 pet. i Københavnsområdet. 

Jeg synes simpelt hen, at det er folkestyrets 
fallit, at disse ting ikke er sat på plads på en 
kompetent måde; det havde tjent Folketinget 
til ære. 
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(Kort bemærkning). 

Mejdahl (V): 
Hr. Poul Nødgaard er så bekymret for, om 

jeg skulle have solgt min sjæl til regeringen. 
Hr. Poul Nødgaard overvejer slet ikke, at det 
kunne træffe, at parti og regering var enige, og 
det er vi om proceduren. Jeg er uenig med hr. 
Poul Nødgaard i, at Folketinget burde have 
været indkaldt i august-september; deadline -  
altså sidste dato, hvor kommunerne skulle ha- 
ve deres budgetter færdige -  var 15. oktober, 
og det må være rimeligt at vente med at skride 
ind, indtil budgetterne er færdige. 

(Kort bemærkning). 

Poul Nødgaard (FP): 
Nu står verden altså ikke mere! Jeg synes, 

det er helt fantastisk, at en tidligere kompetent 
nordjysk borgmester kan stå frem og sige, at 
kommunerne først skulle have budgetterne sat 
på plads. Folketinget skulle tværtimod, inden 
disse budgetter blev sat på plads, have sagt, at 
på grund af det, der er sket med ejendomsvur- 
deringerne, er vi nødt til at gøre sådan og så- 
dan, promillen skulle være sat ned osv. Ulyk- 
ken er netop sket ved, at alle kommuner og 
amtskommuner har fastsat deres 1993-promil- 
ler og -procenter, så intet er til at ændre for 
1993. Jeg sagde tidligere, og jeg vil godt bede 
hr. Mejdahl om at bekræfte det, at det nu bli- 
ver meget vanskeligt at få kommuner og amts- 
kommuner til at forstå, at de pludselig skal ned 
på 1992-niveau. Jeg synes, at det er en hån 
mod Folketinget, at hr. Mejdahl sagde, at man 
skulle se budgetterne, inden de vedtoges. Det 
var tværtimod det, man ikke skulle have set, 
således at kommunerne og amtskommunerne 
var blevet klar over, at der skulle andre boller 
på suppen i denne sag; skatterne skulle holdes 
i ro, og det blev de ikke bl.a. takket være hr. 
Mejdahl. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Den 15. oktober er i sandhed en interessant 

dato, og indtil hr. Mejdahl bragte mig på rette 
spor, havde jeg da helt glemt den interesse, 
den dato har for denne sag. Den 15. oktober 
var også sidste frist for at indsende klager over 
disse ejendomsvurderinger, vi nu taler om, og 
det kunne ligne en tanke, at den dato faldt 

sammen med den dag, hvor kommunerne hav- 
de lavet deres budget, for så kunne folk jo ikke 
nå at klage, når de opdagede, at kommunerne 
ikke havde fulgt aftalen; derfor vil jeg gerne 
spørge, om man vil udskyde klagefristen. Jeg 
har tidligere spurgt statsministeren, der svare- 
de, at det ikke var nødvendigt, fordi der i vur- 
deringsloven var mulighed for, at de lokale 
vurderingsmyndigheder kunne tage klager 
indtil to måneder efter, at klagefristen var ud- 
løbet, dvs. indtil 15. december. Med det dags- 
ordensforslag, som det ser ud til at Folketinget 
vedtager, ville den mindste lille hjælpende 
hånd, regeringen kunne række ejerne af fast 
ejendom i Danmark, være at afgive et løfte i 
Folketinget om, at man vil opfordre de lokale 
vurderingsmyndigheder til at acceptere alle 
klager over den 19. alm. vurdering, som ind- 
kommer inden den frist, der er angivet i vurde- 
ringsloven som sidste frist, nemlig den 15. de- 
cember. Jeg vil meget gerne her have et svar 
på, om regeringen dog trods alt vil hjælpe så 
lidt. 

Tredje næstformand (Lilli Gyldenkilde): 
Hr. Mejdahl, og det er så den afsluttende 

korte bemærkning i denne omgang. 

(Kort bemærkning). 

Mejdahl (V): 
Den betydning, som fru Kirsten Jacobsen 

tillagde datoen den 15. oktober, skal i hvert 
fald ikke stå uimodsagt. Om der er sammen- 
fald mellem datoen for kommunernes budget- 
vedtagelse og klagefristen for ejendomsvurde- 
ringerne, skal jeg ikke kunne sige, men det, 
som den enkelte borger i givet fald skal klage 
over, er vedkommendes ejendomsvurdering, 
og det er ikke en aftale, som er indgået i som- 
mer mellem regeringen og de kommunale or- 
ganisationer, så de to ting har i hvert fald in- 
genting med hinanden at gøre. 

Jes Lunde (SF): 
Ejendomsskatterne er efter SF's opfattelse 

nødvendige skatter. Generelt er det rimeligt, at 
vi opkræver ejendomsskatter, fordi vi har nog- 
le offentlige udgifter, som vi skal have finansi- 
eret, og generelt er det også sådan, at ejen- 
domsskatterne er socialt rimelige. Normalt er 
det sådan, at jo højere ejendomsskat, der på- 
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lignes, jo højere betalingsevne er der også hos 
folk, og så udmærker ejendomsskatterne sig i 
øvrigt ved at være meget grænsehandelssikre. 
Det er nogle af de skatter, vi er sikre på at kun- 
ne blive ved med at opkræve, så vi synes ikke, 
at der er grund til den larm, som Fremskridts- 
partiet laver, og, den lyst til indgriben i disse 
ting, som det lægger op til i dag. 

Vi er klar over, at de øgede vurderinger giver 
kommunerne et øget skatteprovenu, og man 
kunne selvfølgelig sige, at hvis ejendomsskat- 
terne er gode skatter, kunne kommunerne til 
gengæld nedsætte personskatterne, når de nu 
fik et øget provenu ind på ejendomsskatterne. 
Det synes vi da ville være udmærket, for vi sy- 
nes nemlig, at det er en god idé at få sænket 
personskatterne i Danmark, som er meget hø- 
je, og i stedet forhøje f.eks. ejendomsskatter og 
miljøafgifter, men vi har stor forståelse for, at 
kommunerne ikke har råd til at sænke deres 
andel af personskatterne i øjeblikket, for rege- 
ringen har mishandlet kommunerne i ganske 
mange år. Kommunerne står med nogle kolos- 
sale opgaver, og de er meget økonomisk pres- 
sede, de tvinges i øjeblikket til i forbindelse 
med deres budgetter at afskedige folk; bagefter 
får de så øgede udgifter til arbejdsløshedsbe- 
kæmpelse, så det kører i ring for kommunerne. 
Situationen er så slem i øjeblikket, at hver syv- 
ende ansat i kommunerne er en, der er i jobtil- 
bud el. lign., og på den baggrund kan man alt- 
så ikke bebrejde kommunerne, at de ikke har 
mulighed for at sænke deres skatter. 

Det Økonomiske Råd har lige her til formid- 
dag offentliggjort en rapport, hvoraf det frem- 
går, at det vil blive endnu værre. Det Økono- 
miske Råd skønner, at arbejdsløsheden næste 
år bliver på 330.000, hvis ikke Folketinget æn- 
drer politik, så man skal ikke skyde på kom- 
munerne i denne sag. Man skulle snarere sky- 
de på Folketinget, for det er folketingsflertal- 
let, der ikke gør en ordentlig indsats mod ar- 
bejdsløsheden, og det er kilden til problemer- 
ne, ikke de mindre ting, som Fremskridtsparti- 
et tager op i denne debat. 

Lad mig vende tilbage til ejendomsvurderin- 
gerne med at sige, at det er svært generelt at 
vurdere, om de procenter, der er lagt op til, er 
rimelige. Jeg kan da fortælle Fremskridtsparti- 
et, at min egen ejendomsvurdering såmænd er 
steget fra 1991 til 1992 med hele 40 pet., og det 
er selvfølgelig ærgerligt, fordi jeg så må betale 

noget mere i lejeværdi og i ejendomsskat, men 
jeg har nu alligevel ikke tænkt mig at klage, for 
ejendomsvurderingen ligger stadig væk under 
den pris, jeg kunne forestille mig at sælge for, 
og det tror jeg gælder for ganske mange, og så 
har de i hvert fald ikke nogen grund til at kla- 
ge. 

Hvis der er andre, der er blevet forkert be- 
handlet, og jeg er sikker på, at fru Kirsten Ja- 
cobsen har et stort arsenal af eksempler på un- 
derlige vurderinger, er der en klageadgang i sy- 
stemet. Det er klart, at systemet ikke er ufejl- 
barligt, og når der skal vurderes så mange ejen- 
domme, sker der fejl, men dem har vi lige præ- 
cis klagesystemet til at opfange. Så jeg synes 
da, det er helt fornuftigt, at de folk, som fru 
Kirsten Jacobsen fremdrager, klager de steder, 
hvor man nu skal klage, og at deres sag så bli- 
ver behandlet. Jeg er sikker på, at man så f.eks. 
finder frem til en ensartet vurdering af ensarte- 
de lejligheder eller en ensartet vurdering af ste- 
der, hvor man f.eks. har den samme procentu- 
elle andel af en jordlod. Der vil altid forekom- 
me fejl, men de bliver rettet, når der klages på 
rette sted. 

Men der er nogle ting, som vi godt kan tage 
fat på at lave bedre i dette system. Vi kan sørge 
for en hurtigere sagsbehandling af folks klager, 
og derfor er vi også indstillet på at afsætte flere 
ressourcer til Landskatteretten. Vi kan lave sy- 
stemet om, så vi får årlige vurderinger, det vil 
styrke borgernes retsstilling, at de har mulig- 
hed for at klage hvert eneste år, hvis de skøn- 
ner, at de er blevet forkert behandlet, og ikke 
som nu, hvor en fejl, der ikke bliver påklaget, 
kan have virkning 4-5 år ud i fremtiden, indtil 
man kommer til den næste ordinære vurde- 
ring. 

Vi synes også, det ville være godt med en 
bedre information af skatteyderne, så de får 
forklaret, hvorfor skatteansættelsen er blevet, 
som den er. Så vi synes, det er et godt dagsor- 
densforslag, der er fremsat af et flertal af parti- 
er, og vi kan selvfølgelig støtte at det bliver re- 
sultatet af den debat, der er rejst i dag. 

Fru Kirsten Jacobsen beskæftiger sig også 
mere generelt med, at boligmarkedet er meget 
elendigt i øjeblikket, og at der er truende 
tvangsauktioner mange steder, og jeg er fuld- 
stændig enig i, at vi har en meget håbløs situ- 
ation på boligmarkedet, og at der er behov for 
en politisk afklaring. De lave priser, der er i 
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øjeblikket, de tvangsauktioner, det kan give, 
og de situationer, hvor folk bliver insolvente, 
hænger selvfølgelig noget sammen med skatte- 
lovgivningen -  rentefradrag og sådan noget -  
men hænger altså også sammen med inflation 
og rente. 

SF mener, at det bedste ville være, hvis vi 
kunne fastholde rentefradragets værdi for eksi- 
sterende fastforrentede lån, sådan at de grad- 
vis bliver aftrappede, og vi har foreslået, at 
man kunne lave et rentefradragsloft på 100.000 
kr. pr. person, som man så kunne aftrappe over 
20 år; det ville friholde alle boliger op til et 
endda meget pænt niveau, mens man efterhån- 
den fik det afviklet og fik lagt en langsigtet 
plan for, hvad der skal ske på området. 

Det værste, man kan gøre for boligmarke- 
det, er at indføre chokindgreb; hvis der kom- 
mer rygter om fremtidige indgreb på markedet, 
falder priserne med det samme. Derfor er det 
på tide, at vi sætter os sammen og får forhand- 
let en langsigtet skattereform, så man ved, hvil- 
ke regler der kommer til at gælde på boligmar- 
kedet, og vi er meget indstillet på, at den løs- 
ning, vi skal lave, skal kunne bæres af marke- 
det; det kan ikke nytte, at vi skubber flere ud i 
tvangsauktioner. Tvangsauktionerne rammer 
hyppigst unge familier, måske oven i købet fa- 
milier, der sidder med en stor forsørgerbyrde, 
og det er menneskeligt urimeligt, at det er dem, 
der skal være i en usikker situation. Det er uri- 
meligt, hvis det er dem, der netop burde have 
trygge rammer om deres tilværelse, der må gå 
fra hus og hjem. 

En anden del af det er en lille smule sværere 
at tackle, og det er det forhold, at vi har en 
utrolig høj realrente. Renten minus inflation er 
virkelig historisk høj i øjeblikket, og den er og- 
så så høj, at det er uholdbart. Den realrente, 
man har i et samfund, det afkast, man kan få af 
passive investeringer, burde svare til samfun- 
dets fremtidige økonomiske vækst, sådan at 
der er et vist rimeligt forhold mellem opspa- 
ring og de materielle goder, der produceres, 
men sådan er det ikke i øjeblikket. Realrenten 
er så høj, at det er uholdbart, og det klemmer 
livet ud af forgældede mennesker og f.eks. nye 
husejere; det hæmmer i øvrigt også investerin- 
ger i produktionen, og det kan være med til at 
forstærke den økonomiske krise og arbejdsløs- 
heden. 

Så også dette er der grund til at kigge på, og 
det er så et spørgsmål om at ændre den rente- 
politik, som Danmark fører i øjeblikket, hvor 
vi i kraft af, at regeringen synes, det er væsent- 
ligt at have fuldstændig frie kapitalbevægelser, 
og i kraft af, at regeringen lægger vægt på, at 
der optages store lån i udlandet, og at udlandet 
frit kan købe danske obligationer med en høj 
pålydende rente, får et ganske højt renteni- 
veau, og kombineret med den lave inflation 
gør det altså livet så surt for mange boligejere, 
at det kan være svært for dem at få tingene til 
at hænge sammen; men det er en lidt større 
sag. 

Jeg ville bare med dette indlæg understrege, 
at vi er enige med Fremskridtspartiet i, at situ- 
ationen for mange boligejere er meget trængt, 
vi er også enige i, at det er noget, der skal ind- 
gå meget grundigt i vores overvejelser, når vi 
forhandler en skattereform, hvorimod vi ikke 
synes, at der i øjeblikket er nogen grund til at 
gribe ind over for ejendomsskatterne. Det er 
nødvendige skatter for samfundshusholdnin- 
gen, og hvis kommunerne skal have mulighed 
for modgående at lempe på personskatterne, 
kræver det altså, at der føres en helt anden po- 
litik over for kommunerne end den, flertallet 
herinde vil føre, og Fremskridtspartiet har jo 
ikke holdt sig tilbage. Fremskridtspartiet er 
med i det flertal, som har været med til at mis- 
handle kommunerne økonomisk og presse 
dem i en sådan grad, at de i øjeblikket ikke har 
noget valg, men er nødt til at modtage de nye 
skatter, de får, med kyshånd som en mulighed 
for dog at undgå nogle af de fyringer, som el- 
lers ville blive konsekvensen af de kommunale 
budgetter. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Hr. Jes Lunde erklærede, at ejendomsskatter 

er gode skatter, og derfor var der ingen grund 
til at gøre noget ved den seneste vurdering. 

Hr. Jes Lunde tager grundigt fejl, for det, de- 
batten i dag handler om, er ikke, hvorvidt vi 
skal afskaffe ejendomsskatterne eller ej -  det 
kan vi tage en diskussion om en anden dag. 
Det, det handler om, er, hvorvidt det grundlag, 
man betaler skatterne på, er korrekt eller ikke, 
om vurderingen af den faste ejendom, der skal 
betales skat af, er korrekt. Jeg går da ud fra, at 
hr. Jes Lunde er enig med Fremskridtspartiet i, 
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at det hører ingen steder hjemme, hvis vurde- 
ringen er forkert. 

Hr. Jes Lunde var så i det ideologiske hjørne 
og sagde, at han var helt sikker på, at ejen- 
domsskattebetalingen også stod mål med beta- 
lingsevnen. Vil hr. Jes Lunde så ikke forklare, 
hvordan følgende kan lade sig gøre: Det sted, 
hvor jeg bor, der er 15 ens huse, alle opført i 
1986, og der er en indkomstspredning fra f.eks. 
et folketingsmedlem til en arbejdsløs faglærer 
på en teknisk skole, men vi skal alle sammen 
betale det samme i ejendomsskat. Vurderinger- 
ne er endda ikke engang ens, men det er nede 
på procenterne, de små procenter, der er for- 
skel. Disse vurderinger, der bliver lagt til 
grund, har ikke noget med betalingsevne at gø- 
re. Det er den gamle stalinistiske vurdering af, 
at de rige bor i huse, og de fattige bor i lejlighe- 
der. Sådan er virkeligheden ikke i Danmark. 

Hr. Jes Lunde kommer afslutningsvis ind på 
kommunerne, og så dokumenterer hr. Jes Lun- 
de -  måske indirekte, måske bevidst -  det, som 
har været Fremskridtspartiets fornemmelse 
ved denne sags samlede behandling, nemlig at 
kommunerne bevidst har dikteret disse vurde- 
ringer. Hr. Jes Lunde kan jo ikke sige, at kom- 
munerne er økonomisk trængt, og at det er 
derfor, de har forhøjet vurderingerne, for det 
er ikke meningen med vores vurderingssystem, 
at kommunerne skal kunne udligne et kasse- 
underskud ved at ændre vurderingerne. Men 
det var faktisk det, hr. Jes Lunde kom til at 
sige, og jeg er glad for, at hr. Jes Lunde også 
har den opfattelse, for det er faktisk også det, 
vi har mistanke om at der er sket i denne sag. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
En af de ting hos SF, som jeg altid har været 

meget glad for, er, at når problemerne banker 
på døren og det er virkelige og reelle proble- 
mer, så er SF til at tale med, og så har man 
faktisk ofte meget lettere ved at tale med SF og 
Socialdemokratiet om at få løst de reelle pro- 
blemer, end man har med regeringen. Den ros 
skal både Socialdemokratiet og SF have, også 
når det gælder de hårdt trængte boligejere. 

Derfor har jeg meget, meget svært ved at for- 
stå det, hr. Jes Lunde sagde heroppefra for et 
øjeblik siden, at det, Fremskridtspartiet frem- 
drager, er nogle mindre ting. Vi taler om nogle 
konsekvenser, som betyder ekstraskatter på 4 

mia. kr. Altså hvis man i SF betragter det som 
nogle mindre ting, er jeg overrasket, og hvis hr. 
Jes Lunde ikke tror, at de 4 mia. kr. vil have 
nogen virkning for de boligejere, som hr. Jes 
Lunde er enig med Fremskridtspartiet i er i en 
håbløs situation, er jeg også overrasket. 

SF siger så: Jamen vi har en masse gode for- 
slag til, hvordan man kan løse denne situation 
på skatteområdet. Det er jeg overbevist om at 
SF har. Men hr. Jes Lunde kom ikke med no- 
get som helst bud og havde ikke nogen som 
helst tanker og overvejelser om, hvad man 
skulle gøre ved de håbløst stillede boligejere, 
indtil man enten har fået et nyt vurderingssy- 
stem eller SF har fået gennemført de gode og 
de rigtige forslag, for indtil da vil boligejerne 
nemlig stå med virkeligheden foran sig, en eks- 
tra skattebyrde på 4 mia. kr., som skal betales 
ved kasse 1 a, ellers er det tvangsauktion, ud 
ad døren og et personligt gældskrav fra kredit- 
foreningen, som skal forfølge dem resten af li- 
vet. Det er virkeligheden, hr. Jes Lunde. 

(Kort bemærkning). 

Poul Nødgaard (FP): 
Jeg synes, hr. Jes Lundes indlæg var meget 

mærkværdigt, for hr. Jes Lunde påstod, at det 
var helt i orden, at man opkrævede disse ekstra 
ejendomsskatter. fordi kommunerne var blevet 
mishandlet. Jeg synes, hr. Jes Lunde skylder at 
fortælle Folketinget, på hvilke områder kom- 
munerne er blevet mishandlet. Det er jo ikke 
nok bare at slynge det ud i luften. Kommuner- 
ne har selvstyre, og det er et enormt stort selv- 
styre, så jeg forstår ikke hr. Jes Lundes udtalel- 
se. 

Så var der en anden ting, jeg hæftede mig 
meget ved i hr. Jes Lundes indlæg. Hr. Jes 
Lunde kom med en tårevædet historie om, at 
hans eget hus i Nordjylland, eller hvor det nu 
ligger, var sat op med 40 pet., at de økonomi- 
ske konsekvenser, det fik, ikke havde nogen 
betydning, og at det var helt i orden. I næste 
øjeblik siger hr. Jes Lunde så, at det er ganske 
forfærdeligt med de unge familier, der bliver 
ramt af tvangsauktion og lign. Det bliver de jo 
netop, fordi hr. Jes Lunde er rygende ligeglad 
med, hvordan det går deres økonomi i relation 
til det emne, vi debatterer her i dag. Det er for- 
færdeligt, at et parti, der ellers er kendt for na- 
tionale kompromiser, i den grad står her og ta- , 
ler snart med den ene tunge og snart med den 
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anden. Jeg synes faktisk, man skylder at for- 
tælle os: Hvad er det egentlig, SF mener om 
det, vi debatterer her i dag? 

Så sagde hr. Jes Lunde også -  og det tog jeg 
en lille smule fortrydeligt op -  at Fremskridts- 
partiet har været med til at mishandle kommu- 
nerne. Det mener jeg ikke vi har. Jeg vil gerne 
have nogle eksempler på det, for sagen er den, 
at der udtrykkeligt står i Danmarks Riges 
Grundlov, at regeringen og Folketinget har det 
overordnede ansvar for kommunernes økono- 
miske liv og færden. Det er da klart, at der må 
fastsættes nogle rammer, det er det, der foregår 
hvert eneste år, men da Fremskridtspartiet ik- 
ke deltager, når indenrigsministeren forhand- 
ler med kommunerne, kan jeg altså ikke se, at 
Fremskridtspartiet har et personligt medan- 
svar for det, regeringen aftaler. 

Vi kunne måske godt forestille os, at nogle 
af rammerne blev lidt snævrere, for der er et 
vist overforbrug i kommunerne. Hvis hr. Jes 
Lunde vil vedkende sig det, hvis hr. Jes Lunde 
vil prøve at se, hvad der investeres unødven- 
digt i de danske kommuner, gå budgetterne 
igennem, gå igennem, når det står i aviserne, at 
projekterne går i gang, så vil hr. Jes Lunde 
kunne se, at danske kommuner har råd til gan- 
ske mange ting. 

(Kort bemærkning). 

Jes Lunde (SF): 
Tre Fremskridtsfolk kan spørge om mere, 

end én ordfører kan nå at svare på inden for 
den afmålte tid. 

Jeg skal bare sige til hr. Kim Behnke, at jeg 
mener ikke, at vurderingerne er bestilt af kom- 
munerne. Det kan de ikke. Vurderingsmyndig- 
hederne er en uafhængig organisation. Jeg er 
enig med hr. Kim Behnke i, at ejendomsskat- 
terne skal opkræves på et rigtigt grundlag. 
Hvis ikke de bliver det, fordi vurderingen er 
forkert, må folk bruge det klagesystem, der lige 
præcis er. Der eksisterer jo en klageadgang, og 
folk er i forbindelse med udsendelsen af vurde- 
ringerne blevet oplyst om deres mulighed for 
at klage og også om den klagefrist, som nu en- 
gang gælder. 

Så blev der spurgt, på hvilken måde Frem- 
skridtspartiet har været med til at mishandle 
kommunerne. Jamen kommunerne har jo fået 
deres bloktilskud beskåret meget dramatisk i 
løbet af denne regerings levetid, meget drama- 

tisk. Kommunerne er utrolig klemte, og samti- 
dig bliver kommunerne pålagt nye opgaver i et 
omfang, der gør, at de for at leve op til nye 
opgaver f.eks. på aktiveringsområdet bliver 
nødt til at fyre ordinært ansat personale for at 
tage sig af dem, som de skal samle op i kraft af 
arbejdsløsheden. Og det er jo galimatias, at vi 
kommer i den situation. Det er galimatias, når 
hver syvende beskæftiget i kommunerne efter- 
hånden er en, man har måttet samle op på job- 
tilbud el.lign. Det er ikke en anstændig måde 
at behandle vores kommuner på, og det har 
Fremskridtspartiet altså lagt stemmer til. 

Jeg var lige ved at tro et kort sekund, at hr. 
Poul Nødgaard ville fralægge sig ansvaret og 
sige, at vi kunne vedtage noget andet her i Fol- 
ketinget, for han stod sandelig ikke bag inden- 
rigsministeren. Men så forstod jeg, at Frem- 
skridtspartiets budskab er, at de i virkelighe- 
den gerne vil have strammet endnu mere. De 
synes, at indenrigsministeren har været ekstra- 
vagant. Så der er ikke noget at hente dér. Så 
har Fremskridtspartiet jo altså også ansvaret 
for, at regeringen kører den stramme linie over 
for kommunerne. Fremskridtspartiet ønsker en 
endnu strammere linie. Fremskridtspartiet har 
altså det fulde ansvar for, at vores kommuner 
bliver kørt nedenom og hjem, så de ikke har 
nogen som helst mulighed for at kompensere 
for de stigende ejendomsskatter ved at sænke 
personskatterne, hvilket ellers ville have været 
meget fornuftigt. Men det kan vores kommu- 
ner bare ikke i øjeblikket med de arbejdsløs- 
hedsproblemer, de står med. 

Kim Behnke (FP): 
En del af debatten i dag -  og særlig en del af 

det, der er gået forud for debatten i dag, nemlig 
udvekslingen af forskellige former for skriftlige 
og mundtlige spørgsmål særlig mellem Frem- 
skridtspartiets medlemmer og regeringens 
medlemmer -  har efterladt det indtryk, at rege- 
ringen ikke anede, hvad der foregik. Man var 
slet ikke klar over, hvor galt det ville gå med 
disse vurderinger. Vi har så sent som i dag 
hørt, hvordan Venstres ordfører, hr. Mejdahl, 
redegjorde for, at man ikke vidste noget før ef- 
ter den 15. oktober. 

Det vil jeg gerne have lov til at modbevise. 
Det er nemlig sådan, at Jyllands-Posten den 
13. marts 1992 -  og jeg understreger den 13. 
marts, helt tilbage i foråret 1992 -  skrev en arti- 
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kel under overskriften »Ejendomsværdierne 
bliver forhøjet«. Artiklen indledes med følgen- 
de ord: 

»Næsten samtlige landets boligejere kan 
vente en forhøjelse af ejendomsværdien og 
dermed et varsel om øgede skatter, når resulta- 
tet af den 19. alm. ejendomsvurdering forelig- 
ger til sommer.« 

Oplysningerne i artiklen bygger på et skøn 
fra Told- og Skattestyrelsen, altså regeringens 
egne embedsmænd. Det fremgår senere i artik- 
len: 

»Resultatet af den 19. alm. vurdering vil bli- 
ve sendt ud til husejere i løbet af juli-august. 
Forhøjelsen af ejendomsværdierne vil udmøn- 
te sig i både højere ejendomsskatter og højere 
personskatter, idet den skattetekniske »leje- 
værdi af egen bolig« beregnes med udgangs- 
punkt i ejendomsværdien. En stigning i ejen- 
domsværdien på f.eks. 75.000 kr. vil udløse en 
ekstra skat på omkring 1.000 kr.« 

Det var, hvad Jyllands-Posten kunne med- 
dele den danske befolkning, herunder regerin- 
gen, den 13. marts 1992. Det var oplysninger, 
Jyllands-Posten havde fået fra landets told- og 
skattestyrelse, altså oplysninger, som regerin- 
gen også havde adgang til. 

Ser man så på f.eks. Finansministeriets Bud- 
getoversigt nr. 3 fra 1992, fremgår det på side 
38, at grundværdierne ved den 19. alm. vurde- 
ring er steget med ca. 40 pet. i København og 
Frederiksberg osv. osv., og så står der: 

»Ved aftalen var forudsat en stigning på 4,1 
pct.« 

Vi har tidligere i dag hørt statsministeren 
fortælle, at det skøn, man havde foretaget i ju- 
ni måned, hvor aftalen blev indgået, lå under 
de 10 pet., som nu var blevet det forventede. 
Men da man foretog det skøn på de 4,1 pet. i 
juni måned, hvor man indgik aftalen med 
kommunerne, gjorde man det ganske enkelt 
mod bedre vidende. Det er nemlig sådan, 
fremgår det af den samme artikel fra den 13. 
marts 1992: 

». . .  Told- og Skattestyrelsen vil vurdere, at 
der kommer generelle stigninger på 15 pet. i 
forhold til årsvurderingen 1991.« 

Altså var Told- og Skattestyrelsen på det 
tidspunkt af den opfattelse, at der gennemsnit- 
ligt ville være tale om 15 pct.-stigninger. Alli- 
gevel indgår regeringen med bind for øjnene 
og med propper i ørerne i juni måned en afta- 

le, hvor skønnet er på 4,1 pet. Jamen så er der 
da ikke noget at sige til, at det skulle gå gruelig 
galt, når man i regeringen end ikke gør sig den 
ulejlighed at bruge de vurderinger, Told- og 
Skattestyrelsen ligger inde med flere måneder 
før. 

Derfor har Fremskridtspartiets samlede ind- 
sats sommeren igennem været byggende på, at 
regeringen har haft ond vilje i denne sag. Man 
har ikke villet reagere. Man har bevidst forsøgt 
at undgå at komme i konkrete forhandlinger 
om denne sag ved at henvise til, at man ikke 
kendte noget til tingene før først på efteråret 
og, som hr. Mejdahl har berettet tidligere, så 
sent som den 15. oktober. Men det passer sim- 
pelt hen ikke, som det fremgår af bemeldte ar- 
tikel i Jyllands-Posten i marts måned. 

Grunden til -  efter vores beskedne, men alli- 
gevel ærlige vurdering -  at regeringen passivt 
har set til, mens dette er sket, er, at man har 
haft en strid strøm af borgmestre og amtsborg- 
mestre, som har pebet og hylet over, at man 
manglede penge i de kommunale kasser. Og 
hvad var vel nemmere end at lade de kommu- 
nale kasser tilflyde nye midler ved at lade vur- 
deringerne -  og dermed betalingerne til kom- 
munerne i form af ejendomsskatter -  stige? 

Vi kan selvfølgelig ikke bevise, at der fore- 
ligger en sådan aftale, men jo mere man vurde- 
rer og kigger i bakspejlet, jo tydeligere er det, 
at regeringen har haft ond vilje og ikke ønsket 
at gribe ind i tide. Som hr. Poul Nødgaard tid- 
ligere har redegjort for, kunne Folketinget ha- 
ve været samlet, såfremt man aktivt ønskede at 
gøre noget ved denne ganske, ganske katastro- 
fale situation. 

For hvad er det også, samme artikel i Jyl- 
lands-Posten kan fortælle den 13. marts 1992? 
Dér er underoverskriften nu: » Flere insolvente 
husejere«. Samme artikel kan gøre opmærk- 
som på, at et notat fra Økonomiministeriet 
godtgør, at mange hundrede tusinde af landets 
boligejere simpelt hen allerede i dag er insol- 
vente, og at bare den mindste stigning i beta- 
lingerne fra disse boligejere vil bringe dem til 
tvangsauktion. Økonomiministeriets notat, 
som bygger på forskellige oplysninger, man 
har samlet sammen, viser, at det især rammer 
de unge familier, som er relativt nye på bolig- 
markedet. Også de oplysninger har man altså 
ligget inde med, i det her tilfælde i Økonomi- 
ministeriet, siden marts måned 1992 -  endnu et 
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bevis på, at man fra regeringens side helt be- 
vidst har ladet stå til. Man har helt bevidst la- 
det folk komme i økonomisk uføre, og vi ved 
jo, hvad der kommer til at ske. 

En af de fornemste ting, man kan gøre som 
politiker, er at lære af historien, og historien på 
dette område er helt ny. Vi ved, at dette kom- 
mer til at koste, at titusinder af familier bliver 
sendt på gaden. Det kommer til at koste flere 
offentlige udgifter, for som hr. Køpke Chri- 
stensen ganske rigtigt har gjort opmærksom på 
-  eller var det hr. Tom Behnke? -  så er det 
sådan, at konsekvensen af dette også er, at 
lejerne i de almennyttige boliger får deres bo- 
ligudgift forhøjet, hvorved de offentlige udgif- 
ter til boligstøtte osv. kommer til at stige. Altså 
flyttes der igen velfærd fra dem, der ejer deres 
bolig, til dem, der lejer deres bolig. Og det er 
regeringen, der foretager denne flytning af vel- 
færd med titusinder af tvangsauktioner og 
ulykkelige familier til følge. 

Så kunne vi forstå, at den konservative ord- 
fører fru Pernille Sams mente, at der var en rød 
linie i den konservative politik. Det tør svagt 
antydes, at der efterhånden er en rød linie i 
Det Konservative Folkepartis politik. For det 
er jo kammeraterne i Socialdemokratiet og i 
Socialistisk Folkeparti, man indgår aftaler 
med også på dette område. Nu er det ikke læn- 
gere kun vedrørende EF, det er ikke længere 
kun vedrørende udenrigspolitikken, det er ik- 
ke længere kun vedrørende forsvarspolitikken, 
det er også vedrørende boligpolitikken og 
skattepolitikken, man indgår aftaler med kam- 
meraterne i Socialdemokratiet og i Socialistisk 
Folkeparti -  og tillykke med det! Vi har note- 
ret os, at der minsandten er en rød linie i Det 
Konservative Folkepartis politik. 

Som både fru Pia Gjellerup og hr. Jes Lunde 
gjorde til hovedingrediensen i deres indlæg: 
Folk kan jo bare klage. Og intet er vel et større 
ønske hos netop disse socialistiske partier, end 
at folk klager, for -  som man samtidig, i sam- 
me åndedrag, i samme punktum redegjorde for 
-  så skal der tilføres flere ressourcer til Lands- 
skatteretten, til vurderingssystemet osv., så 
folk kan få en hurtig behandling. Ja, for man 
ønsker endnu flere offentligt ansatte, så der 
kan blive brugt endnu flere skattekroner, så 
folk kan blive flået for endnu flere midler og 
dermed bragt ud i større økonomisk uføre. 

Det, der virkelig kan gøre én ondt i en debat 
som denne, er den tilbagelænede ligegyldighed 
over for de menneskeskæbner, som man har på 
samvittigheden, disse titusinder af familier, 
som må sidde ved aftensmaden og erkende, at 
nu er det slut med at bo dér, nu skal man ud og 
søge ny bolig, man magter ikke længere at 
samle sammen til afdragene, man magter ikke 
længere at finde pengene til skatter og afdrag, 
nu skal familien bryde op, man skal finde et 
andet sted at bo, børnene skal skifte skole osv. 
osv. Man skubber nu helt bevidst og med åbne 
øjne titusinder af familier ud i alle de tragedi- 
er, der følger i kølvandet på tvangsauktioner, 
ud i de ulykkelige forløb. 

Debatten i dag har vist, at der ikke er andre 
partier -  måske lige på nær CD -  der overho- 
vedet ønsker at hæve et øjenbryn i denne sag. 
Det eneste, man har tilovers for disse titusin- 
der af familier, er at love dem, at man nu grun- 
digt vil overveje, om vi kan få et nyt vurde- 
ringssystem. Men som vi så grundigt har rede- 
gjort for -  særlig under de korte bemærkninger 
-  hjælper et nyt vurderingssystem intet som 
helst på de girokort, der dumper ind ad brev- 
sprækken nu. Vi kan kun håbe på, at befolk- 
ningen vil reagere på samme måde, som det 
skete i sin tid, da vi fik renteafgiften, at man 
rejser sig i et oprør og siger: Nok er nok, og 
nok er nu! 

(Kort bemærkning). 

Pernille Sams (KF): 
Fremskridtspartiet anklagede mig for, at jeg 

sagde noget, der lå en anelse ud over det, som 
statsministeren havde sagt her fra Folketingets 
talerstol for lidt siden, og ganske kort tid efter 
var der en anden fra Fremskridtspartiet, der 
her fra Folketingets talerstol anklagede hr. 
Mejdahl for at sige noget, der lå lidt inden for 
det, statsministeren havde sagt for kort tid si- 
den. Så nu har man altså anklaget både det ene 
regeringsparti for at sige noget, der ligger lidt 
udenfor, og det andet for at sige noget, der lig- 
ger lidt indenfor; det siger alt om Fremskridts- 
partiets konsekvens. Der er ingen konsekvens. 
Man slynger om sig med ord. 

Nu har vi også lige hørt hr. Kim Behnke på- 
stå, at regeringens aftale med kommunerne 
faktisk slet ikke eksisterer, at man nok tvært- 
imod har aftalt med kommunerne, at man skal 
have flere skatter til kommunerne. Faktum er, 
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at aftalen går ud på nøjagtig det modsatte, 
nemlig at skatten ikke må stige. Det er slet ikke 
gået op for Fremskridtspartiet endnu. 

Så vil jeg gerne sige, at når hr. Kim Behnke 
står her og siger, at vi har indgået aftaler med 
kammeraterne i Socialdemokratet og i SF, vil 
jeg gerne spørge, om det er dagsordenen i dag, 
hr. Kim Behnke hentyder til. Og hvis det er 
det, må jeg så spørge, om ikke også hr. Kim 
Behnke har i sinde at stemme for den dagsor- 
den. Det ville jeg da umiddelbart tro. Og hvis 
ikke, må jeg så spørge hr. Kim Behnke: Er det 
ikke det samme, der står i vores dagsorden, 
som der står i den sidste pind i Fremskridts- . 
partiets egen dagsorden? Hvis hr. Kim Behnke 
benægter det, vil jeg gerne have at vide, hvad 
forskellen er. 

(Kort bemærkning). 

Jes Lunde (SF): 
Nu kan det altså snart være nok med det 

hykleri, man skal høre på fra Fremskridtsparti- 
ets side. Hr. Kim Behnke står heroppe og hol- 
der en tale om de mange mennesker, som må 
gå fra hus og hjem, som sidder dér ved aftens- 
maden og konstaterer, at nu kan det ikke nå 
sammen, nu må de forlade deres hus. 

Jamen hr. Kim Behnke dog, hvad er det her i 
samfundet, som for alvor får den slags konse- 
kvenser for folk? Hvad er det, der kan sætte 
folk i den situation, at deres privatøkonomi ik- 
ke kan nå sammen længere? Det er arbejdsløs- 
heden. Hvilket parti her i Folketinget er det, 
som er allermest ivrig for at skære ned på dag- 
pengene, som vil berøve folk den mindste eksi- 
stensmulighed, når de bliver arbejdsløse? Det 
er Fremskridtspartiet. Det er helt uantageligt, 
at man skal stå her og høre på, at Fremskridts- 
partiet er dem, der bekymrer sig for de menne- 
sker, der kommer i en situation med tvangs- 
auktion i dette samfund. De bekymrer sig ikke 
en bønne for dem, når det drejer sig om andet 
end ejendomsskat. Fremskridtspartiet er ikke 
at finde, når der skal gøres en indsats mod ar- 
bejdsløsheden. Fremskridtspartiet er ikke at 
finde, når der skal gøres noget for at værne de 
arbejdsløse mod nedskæringer i dagpengeni- 
veauet, tværtimod, dér er Fremskridtspartiet 
de allermest aggressive. Jeg synes ikke, det er 
til at holde ud at høre på. Det er hykleri, der 
bliver præsenteret i dag. 

(Kort bemærkning). 
Pia Gjellerup (S): 

Jeg synes, det er relevant, at også Frem- 
skridtspartiet bliver stillet over for anklagen 
om at være hyklere. Fremskridtspartiets ordfø- 
rere har vel været de mest aktive til at benytte 
dette udtryk over for andre hyklere i folke- 
tingssalen. Derfor synes jeg, det var fuldstæn- 
dig relevant, at hr. Jes Lunde tog dette begreb i 
sin mund om Fremskridtspartiets fremfærd. 

Jeg tror imidlertid, jeg kan finde en forkla- 
ring på, hvorfor man i Fremskridtspartiet kon- 
centrerer sig mere om boligejerne end om de 
arbejdsløse. Det er, fordi der endnu er flere bo- 
ligejere end arbejdsløse. 

(Kort bemærkning). 
Kirsten Jacobsen (FP): 

Fru Pernille Sams mente -  og gjorde sig lidt 
lystig over -  at Fremskridtspartiet måtte kunne 
stemme for den dagsorden, som var fremsat af 
regeringen plus de berømte nationale kompro- 
mispartier. 

Dertil vil jeg gerne sige til fru Pernille Sams, 
at det kan Fremskridtspartiet ikke. Frem- 
skridtspartiet ønsker ikke at putte en skattefor- 
højelse på 4 mia. kr. ned i en syltekrukke. Vi 
føler, at det er uanstændigt over for den be- 
folkning, som skal betale det. Fremskridtspar- 
tiet vil gerne markere, at vi ønsker at gøre no- 
get for at afbøde virkningerne. Vi vil have neu- 
traliseret virkningerne. Vi siger i vores dagsor- 
densforslag, at det nuværende vurderingssy- 
stem har bevist, at det har spillet fallit, at det 
skal skrottes, og at man skal have et nyt og me- 
re ægte vurderingssystem. Den del er vi natur- 
ligvis enige i, men vi er bestemt ikke enige i 
noget af alt det andet. 

Jeg vil gerne spørge fru Pernille Sams: Når 
hun hæfter sig så meget ved Fremskridtsparti- 
ets lyst til denne dagsorden, når man nu erken- 
der, at Landsskatterettens ressourcer nødven- 
digvis må styrkes, fordi det varer tre år at kom- 
me igennem systemet, og at det er uantageligt, 
at der er nogen, som går konkurs på vejen, 
hvad i alverden er så begrundelsen for, at man 
slet ikke i dagsordenen kunne tænke sig at 
drøfte muligheden af, at det må man gøre no- 
get ved, og at det skal man gøre ved at styrke 
ressourcerne? 

Man kunne simpelt hen gøre noget helt an- ' 
det, som var meget nemmere, og som Frem- 
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skridtspartiet har spurgt regeringen om de ville 
gøre, nemlig at lade klagerne få opsættende 
virkning. I al anden retspleje i Danmark er det 
sådan, at når man får en dom, som man er util- 
freds med, og man klager over denne dom, får 
dommen opsættende virkning. Men når det 
drejer sig om at kradse penge ind fra de danske 
skatteydere, er det bare at betale ved kasse 1 a 
og gå fallit, indtil man får ret i sin klage. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Fru Pernille Sams forstod åbenbart ikke mit 

indlæg. 
Det, jeg klart og tydeligt dokumenterede, 

var, at når man fra både skatteminister, stats- 
minister, boligminister osv. har påstået, at man 
ikke havde kendskab til konsekvenserne før -  
som hr. Mejdahl sagde -  den 15. oktober, så 
passer det ikke. For såvel i Told- og Skattesty- 
relsen som i Økonomiministeriet har man altså 
haft rapporter liggende tilbage i marts måned, 
der dokumenterede disse ting. Og når man har 
haft disse rapporter og alligevel indgik en afta- 
le med kommunerne i juni måned på et fuld- 
stændig forkert grundlag, må man have haft 
ond vilje. 

Når fru Pernille Sams siger, at den sidste 
pind i Fremskridtspartiets dagsorden har det 
samme indhold som den af de nationale kom- 
promispartier fremsatte dagsorden, så passer 
det jo ikke, som fru Kirsten Jacobsen ganske 
rigtigt har redegjort for. Hvis den sidste pind 
ikke bliver fulgt op af den første pind, nemlig 
spørgsmålet om at få stoppet skatteopkrævnin- 
gen, så bliver den sidste pind en pind til famili- 
ernes privatøkonomiske ligkiste. 

Hr. Jes Lunde anklager Fremskridtspartiet 
for i denne forbindelse slet ikke at tage højde 
for, at privatøkonomien er påvirket af arbejds- 
løsheden. Jo, jo, men årsagen til, at vi har en så 
høj arbejdsløshed, er -  som senest OECD har 
dokumenteret -  at Danmark har verdens høje- 
ste skattetryk, og disse ekstra skatter medvir- 
ker til at gøre skattetrykket endnu højere, og 
ingen mennesker kan overleve økonomisk un- 
der et så højt skattetryk. Arbejdsløsheden kan 
ikke afvikles ved, at man forhøjer skatterne. 
Det ved jeg godt at man tror i SF. Men det er 
jo, fordi man i SF ønsker at gøre hele befolk- 
ningen lige så afhængig af offentlige tilskud, 
som narkomaner er af narkotika, så hr. Jes 

Lunde kan være økonomisk pusher, som nar- 
kohandlerne er dem, der fordeler narkotika. 
Det ønsker vi ikke. Et sådant samfund vil vi 
ikke leve i. 

(Kort bemærkning). 
Jes Lunde (SF): 

Før var det stalinisme at opkræve ejendoms- 
skatter, nu er det pusheri. Der er ingen grænser 
for sprogblomsterne fra Fremskridtspartiets si- 
de. 

Men jeg synes, hr. Kim Behnke snakkede 
udenom. Det, jeg talte om, var, at Fremskridts- 
partiet for fuld kraft bidrager til at forringe de 
arbejdsløses økonomiske vilkår. Fremskridts- 
partiet er altid at finde, når det drejer sig om at 
skære ned i ydelserne til de dårligst stillede ar- 
bejdsløse. Hvis Fremskridtspartiet har en 
chance for at sænke niveauet for dagpengene, 
så gør de det. Hvis de har en chance for sam- 
men med regeringen at stramme reglerne, så 
færre kan få deres arbejdsløshedsdagpenge, så 
flere bliver smidt ud af dagpengesystemet og 
kommer over på bistandshjælp, hvor de måske 
slet ikke får noget, så gør Fremskridtspartiet 
det gerne, og konsekvensen er langt flere 
tvangsauktioner end dem, man ser i kølvandet 
på det emne, vi behandler i dag. 

Det var bare det, jeg forsøgte at gøre Frem- 
skridtspartiet opmærksom på, men det interes- 
serer formentlig ikke. 

(Kort bemærkning). 
Kim Behnke (FP): 

Fremskridtspartiet og SF har jo et fuldstæn- 
dig forskelligt samfundssyn, hr. Jes Lunde, det 
er også fair nok, og det er givetvis derfor, vi 
begge er repræsenteret i Folketinget. 

Det er ikke Fremskridtspartiets opfattelse, at 
vi løser nogen som helst samfundsproblemer 
ved at forhøje skatterne. Skatterne skal sæn- 
kes, skatterne skal sættes langt ned, hvis det 
skal være muligt at få afviklet arbejdsløsheden. 
Man afvikler ingen som helst arbejdsløshed 
ved bare at forhøje skatterne. 

Og når hr. Jes Lunde bliver ved med at sige, 
at Fremskridtspartiet bare er ude efter de dår- 
ligst stillede i samfundet, skal jeg minde hr. Jes 
Lunde om, at SF var jo med til at genindføre 
betaling for hjemmehjælp, hr. Jes Lundes parti 
var med til at sørge for, at tusindvis af pensio- 
nister selv skal betale for hjemmehjælp på 
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grund af ejendomsvurderingen. Ja, vil hr. Jes 
Lunde så sige, men det er jo ikke det, vi taler 
om. Det er spørgsmålet om, at Fremskridtspar- 
tiet bare vil skære ned over for de arbejdsløse. 
Nej, nej og atter nej, Fremskridtspartiet vil 
sætte folk i arbejde. Vi vil ikke have dem på 
varig bistand, vi vil ikke sætte dem til alle mu- 
lige tømme vandpyt-projekter, vi vil ikke give 
dem en illusion om, at alt bliver godt, bare de 
kommer på nogle kurser osv. 

Alt det, som hr. Jes Lunde opfatter som for- 
bedringer for de arbejdsløse, er det jo slet ikke. 
Det er at stikke de arbejdsløse blår i øjnene, 
det er at fastholde dem i systemet, men det er 
jo også det, hr. Jes Lunde gerne vil. Hr. Jes 
Lunde vil hente alle mennesker ind i behand- 
lersamfundet, så hr. Jes Lunde og hans kolle- 
ger kan uddele milde gaver og gøre folk af- 
hængige af det offentlige. Det vil Fremskridts- 
partiet ikke. Folk skal være uafhængige af det 
offentlige, skal være i stand til at klare sig selv, 
skal være i stand til at skaffe arbejde, men det 
er jo totalt umuligt, når man skal betale 68 pet. 
i skat af den sidst tjente krone. 

Formanden: 
Det er lidt svært at begrænse en debat, men 

må jeg bede ordførerne læse titlen på dagsor- 
denspunktet, som drejer sig om den 19. almin- 
delige ejendomsvurdering. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Det er jo sådan, hr. Jes Lunde -  og det tror 

jeg da ikke SF og Fremskridtspartiet er uenige 
om -  at konsekvenserne af den 19. almindelige 
ejendomsvurdering er, at der bliver opkrævet 4 
mia. kr. ekstra i skat i 1993. Sådan forholder 
det sig. 

Og disse 4 mia. kr. skal også betales af alle 
de mange arbejdsløse med den dagpengesats, 
de nu engang får. De skal også betales af alle 
de mange, der er på sociale pensioner, uanset 
om pensionen er stor eller lille. De skal også 
betales af alle landets folkepensionister, uan- 
set om disse personer er lejere eller ejere. Der- 
for kan jeg ikke forstå, at man fra SF's side -  
uanset hvilken holdning man i øvrigt måtte ha- 
ve til ejendomsskatter -  ikke vil tage udgangs- 
punkt i den konkrete situation for de enkelte 
personer og sige, at disse 4 mia. kr. i ekstra- 
skatter bringer en stor gruppe af særlig hårdt 

trængte mennesker i en uacceptabel situation. 
Med så lave indkomster, som de har, kan selv 
en ekstraskat på 200 eller 300 kr. om måneden 
være nok til at vælte læsset og sætte alle ulyk- 
kerne i gang. 

Jeg kan ikke forstå, at SF ikke kan indse det, 
og derfor forstår jeg heller ikke, at SF vil være 
med til at sparke hele problematikken om kon- 
sekvenserne af den 19. almindelige vurdering 
hen i et hjørne og overlade det til et udvalg at 
se på, hvordan man i fremtiden kan indrette 
sig noget bedre, end man gør i øjeblikket. Det 
er jo det samme som, at når man ikke kan red- 
de alle, vil man ikke redde nogen, og det plejer 
ikke at være SF's holdning, når det drejer sig 
om at hjælpe nogle, der er i konkret nød. 

(Kort bemærkning). 

Jes Lunde (SF): 
Diskussionen om, hvordan vi fjerner ar- 

bejdsløsheden, tror jeg vi er nødt til at gemme 
til tredjebehandlingen af finansloven, ihukom- 
mende formandens ord om, hvad der er på 
dagsordenen i dag. Vi er selvfølgelig dybt ueni- 
ge i Fremskridtspartiets holdninger på områ- 
det, vi tror, de giver øget arbejdsløshed. 

Men så vil jeg da også gerne indrømme, at 
jeg tror, jeg efterhånden har forstået Frem- 
skridtspartiets politik. Fremskridtspartiet vil 
gerne hjælpe de mennesker, der har det dår- 
ligt, hvis de er syge eller over 67 år. Det er selv- 
følgelig udmærket at hjælpe pensionisterne, 
det vil vi også gerne i SF, vi vil også gerne være 
med til at sikre en ordentlig behandling af de 
syge osv., men det er altså kun de mennesker, 
der enten er syge eller over 67 år, som Frem- 
skridtspartiet ønsker at hjælpe. Alle andre vil 
man blæse på. Skidt med dem, der er på ar- 
bejdsløshedsdagpenge, skidt med dem, der er 
på bistandshjælp. 

Nu kan jeg se, at fru Kirsten Jacobsen bliver 
ivrig igen og markerer, og så skal jeg bede fru 
Kirsten Jacobsen bruge sin replik til at give 
mig bare et eneste eksempel på, at Frem- 
skridtspartiet har stemt imod en forringelse af 
de arbejdsløses vilkår; bare ét eksempel på, at 
Fremskridtspartiet har hjulpet til for at undgå, 
at flere arbejdsløse blev kastet ud af dagpenge- 
systemet, at regeringen kom igennem med ned- 
skæringer i arbejdsløshedsdagpengene eller 
sådan noget; bare ét sølle eksempel på, at 
Fremskridtspartiet har været villige til at hjæl- 



(119) 
1889 17/11 92: Forespørgsel vedr. belastning i forbindelse med 19. alm. vurdering 1890 

[Jes Lunde] 

pe de dårligst stillede i samfundet. Fru Kirsten 
,Jacobsen kan ikke levere det. 
\ 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Jeg håber da, det er gået op for hr. Jes Lun- 

de, at i enhver families økonomi er der to sider. 
Den ene side hedder indkomsterne, og den an- 
den side hedder udgifterne. Det handler om -  
og her har Fremskridtspartiet været på pletten 
hver eneste gang -  at vi ikke har villet være 
med til at påføre disse særlig udsatte grupper 
ekstra udgifter. Det har SF derimod, det påvi- 
ste hr. Kim Behnke lige før. SF stemte for at 
genindføre betaling for hjemmehjælp, men ved 
alle de tre boligpakker, som blev gennemført, 
var det netop de arbejdsløse, pensionisterne, 
de unge børnefamilier med høje lån -  altså 
dem, som var særlig hårdt trængt økonomisk -  
som fik den største hjælp. 

Og Fremskridtspartiets dagsordensforslag i 
dag vil også have langt den største effekt for 
dem med de små indkomster, herunder dag- 
pengemodtagerne. Marginen for at vælte deres 
budget er meget, meget mindre end for de vel- 
bjærgede, hvor konsekvenserne af den 19. al- 
mindelige vurdering måske bliver, at de skal 
sælge bil nummer to, mens konsekvenserne for 
folk på dagpenge, for pensionisterne og for al- 
le de andre svage grupper bliver, at de må gå 
fra hus og hjem. Men her har Fremskridtspar- 
tiet været på pletten hver eneste gang. 

Man kan få balance i økonomien på to sider, 
og man skal huske, at der vitterlig er to sider, 
både indtægtssiden og udgiftssiden. 

(Kort bemærkning). 

Kim Behnke (FP): 
Når hr. Jes Lunde tilsyneladende har forstå- 

elsesproblemer, skyldes det jo, at det, hr. Jes 
Lunde og SF opfatter som goder for de ar- 
bejdsløse, mener Fremskridtspartiet ikke nød- 
vendigvis er goder. Vi mener ikke, det er et go- 
de at sætte langtidsledige til tømme vandpyt- 
projekter. Vi mener ikke, det er et gode at stik- 
ke folk blår i øjenene ved at sige, at bare de har 
været på et AMU-center et par dage, skal de 
nok få arbejde osv. osv. Det er alt det, som 
Fremskridtspartiet gerne vil være med til at 
ændre, og det kalder hr. Jes Lunde for nedskæ- 
ringer. 

Men når det virkelig handler om at hjælpe 
lavindkomstgrupperne, mangler SF jo også. Så 
sent som i december 1991 kunne SF have stemt 
for et ændringsforslag til finansloven, som gik 
ud på at forhøje den skattefri bundgrænse til 
50.000 kr. Hvem vil få størst glæde af forhøjel- 
se af den skattefri bundgrænse? Det vil de ar- 
bejdsløse, det vil lavindkomstgrupperne. Men 
her var hr. Jes Lunde og SF jo heller ikke at 
finde. 

Nej, det, hr. Jes Lunde opfatter som goder, 
vil betyde større offentlige udgifter, og det vil 
Fremskridtspartiet ikke være med til. Man skal 
tilgodese lavindkomstgrupperne ved at lette 
deres skattebyrde og ikke stikke dem blår i øj- 
nene ved at kaste nogle lunser ud som lokke- 
mad og opkræve skatter i den anden ende. Det 
er dette diametralt modsatte samfundssyn, der 
gør, at Fremskridtspartiet og SF selvfølgelig 
ikke er enige om disse ting. Men det er selvføl- 
gelig fair nok, for det skyldes nogle meget mar- 
kante ideologiske forskelle på os. Vi er friheds- 
orienterede og vil give folk frihed, hvorimod 
hr. Jes Lunde repræsenterer socialismen og 
tvangen. 

Formanden: 
Nu skal vi snart høre de næste ordførere om 

dagens emne. 

(Kort bemærkning). 

Jes Lunde (SF): 
Jeg er helt uenig i Fremskridtspartiets karak- 

teristik af forskellen mellem os. Jeg synes, det 
er Fremskridtspartiet, der står for tvangen, jeg 
synes, det er Fremskridtspartiet, der ved at un- 
derstøtte en borgerlig regering er med til at 
tvinge folk ud i arbejdsløshed. Vi har jo en ar- 
bejdsløshed på over 300.000 i øjeblikket, fordi 
der føres en borgerlig økonomisk politik, hvor 
man slet ikke er villig til at sætte de ting i gang, 
der er mulighed for. 

Der er f.eks. 400.000 boliger uden eget bad 
og toilet -  hvorfor gør man ikke noget ved det, 
når man har så mange arbejdsløse bygnings- 
håndværkere? Der er et kolossalt behov for 
faglig efteruddannelse -  hvorfor trækker man 
ikke yderligere 50.000 ud af arbejdsmarkedet 
og sætter dem i gang med den nødvendige fag- 
lige efteruddannelse? Osv. osv. Det vil regerin- 
gen ikke være med til, det vil Fremskridtsparti- 
et ikke være med til, og det er derfor, vi har 
den store arbejdsløshed. 
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Og så taler man om skattelettelser for de la- 

vestlønnede. Ja, gerne for vores vedkommen- 
de, men de skal bare være finansierede. Hvis 
Fremskridtspartiet vil være med til at fjerne 
nogle af de fradragsfiduser, som udnyttes af de 
rigeste, og til gengæld bruge provenuet til at 
lempe skatterne for de laveste indkomster, si- 
ger vi ja når som helst i SF. 

Formanden: 
Vi vender tilbage til ordførerrækken. 

Bente Juncker (CD): 
Hvis der skulle være kommet nye tilhørere 

på tilhørerpladserne, er det altså den 19. al- 
mindelige vurdering, vi diskuterer i dag. 

Jeg vil gerne sige tak til Fremskridtspartiet, 
fordi man har rejst denne debat. Det er jo un- 
derligt, at i de sidste 10 år er det enten Frem- 
skridtspartiet eller Centrum-Demokraterne, 
der har været lokomotiv for boligdebatterne 
her i Tinget. Men det har jo været kendeteg- 
nende for regeringspartierne, Venstre og De 
Konservative, at de dels har talt om tingene i 
pressen og dels ude i forsamlingshusene, men 
når vi nåede herind, har der ikke rigtig været 
handling bag ordene. 

Jeg vil også gerne sige tak til statsministeren 
for svaret på denne forespørgsel. Der er mange 
rigtige tal i det, og jeg er også enig med stats- 
ministeren i, at der er sket et fald i ejendoms- 
vurderingerne fra den 18. til den 19. almindeli- 
ge vurdering. Men det, vi taler om i dag, er jo, 
hvad der er sket fra årsreguleringen i 1991 og 
til den 19. almindelige vurdering, og her er det 
jo sådan, at der er sket en stigning, og det er jo 
den, boligejerne oplever i dagligdagen. De op- 
lever ikke, at der er gået 6 rigtig pæne og gode 
år forud. 

Og hvorfor gik det så galt? Jo, skatterefor- 
men, som vi vedtog i 1985, og som trådte i kraft 
i 1987, medførte et fald i huspriserne. Det ses 
tydeligt i de bilag, som vi har fået i Skatteud- 
valget, at der er sket nogle kolossale fald. 

Men det er rigtigt, at stigningen er kommet 
nu, og det er det, vi skal diskutere i dag, det er 
det, vi skal tage højde for. De boligejere, som 
nu får dette girokort ind ad brevsprækken, har 
allerede disponeret, og mange af dem har fået 
et chok. Der er mange, der har fået en vurde- 
ring, som ligger langt ud over det rimelige. De 
kan selvfølgelig klage -  nuvel, det er langsom- 

meligt osv. -  men der er tale om meget forskel- 
lige vurderinger, og det er selvfølgelig svært at. 
gå ind og tage skridt til at afbøde disse ting. 

Men som debatten har formet sig, er jeg glad 
for, at CD har fremsat sin dagsorden på et tid- 
ligt tidspunkt. Vi ved jo godt, hvilken dagsor- 
den der bliver vedtaget i dag, nemlig den, der 
vedrører vurderingssystemet, og jeg synes, det 
er lidt kedeligt. Det er ikke særlig rart for bo- 
ligejerne, at det eneste resultat af en debat som 
denne bliver en dagsorden, der siger, at vurde- 
ringssystemet skal laves om. Det er jeg enig i, 
og det skal jeg komme ind på senere, men jeg 
synes, det ville være rart, hvis statsministeren 
eller en af de øvrige ministre ville tage initiativ 
til at samle de politiske partier til en forhand- 
ling til at afhjælpe de konsekvenser, som den 
19. almindelige vurdering har. Hvis regeringen 
vil give tilsagn om dette i dag, kan boligejerne 
måske nære et vist håb. Det er ikke sikkert, at 
vi kan blive enige om noget, det er der så ikke 
noget at gøre ved, vi ser forskelligt på tingene. 
Men jeg synes, det ville være rart med en til- 
kendegivelse fra regeringen i dag, om den øn- 
sker at tage fat på tingene -  ikke bare som det 
ligger i den dagsorden, der er stor enighed om, 
men simpelt hen vil tage skridt til at afbøde 
virkningerne. 

I den dagsorden, som jeg har stillet på CD's 
vegne i dag, tales der om at afbøde de værste 
virkninger. Det er klart, at vi ikke kan komme 
ind i et millimeterretfærdighedssystem her, 
men det afbøder de værste virkninger, og det 
er statsministeren jo også enig i. Jeg tænker på 
de 700 mio. kr. ekstra, som ligger i dagsorde- 
nens første pind, hvor statsministeren efter 
Sauntehusmødet udtalte sig til Jyllands-Posten 
den 22. august og direkte sagde, at han meget 
gerne ville se på bl.a. lejeværdien, og at disse 
forhandlinger meget vel kunne foregå under fi- 
nanslovdebatten. 

Med hensyn til den anden pind i CD's dags- 
orden, som går på fradragsretten for de kom- 
munale grundskatter, lyttede jeg meget nøje til 
det, statsministeren sagde om kommunerne. 
Statsministeren sagde rent faktisk, at nu vil vi 
komme efter kommunerne, men vi ved ikke 
hvordan. Men vi ved jo, at grundværdierne er 
steget uhyggelig meget, nemlig med 20 pct., og 
jeg er nødt til at sige, at nogle borgmestre er 
stået frem og har sagt, at disse penge putter vi i 
vores egen kasse. Kommunerne agter ikke at 
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overholde den aftale, man har med regeringen, 
men jeg kan da godt forstå, at f.eks. Køben- 
havns Kommune synes, det er dejligt at få Vi 
mia. kr. ekstra i kassen, så man kan dække 
nogle af hullerne. 

Sigtet med vores dagsorden er simpelt hen, 
at vi lige så godt kan se i øjnene, at regeringen 
har ingen sanktionsmuligheder over for kom- 
munerne, det er i hvert fald ikke kommet frem i 
dag. Vi kan lige så godt se i øjnene, at grund- 
værdierne vil stige, og så må vi gå ind og afbø- 
de det ved at gøre de kommunale grundskatter 
fradragsberettigede senest fra 1994. Når vi si- 
ger 1994, skyldes det, at vi ved i CD, at selvan- 
givelsen er på vej ud, og det er simpelt hen ik- 
ke muligt rent teknisk at gøre det allerede fra 
1993. 

Så vil jeg vende mig til den dagsorden, som 
jo får flertal i dag. Jeg er enig i, at nogle af de 
problemer med vurderingerne, der har været 
omtalt her, måske godt kan ligge i systemet. 
Jeg er enig i, at Landsskatteretten skal have 
stillet nogle flere ressourcer til rådighed. Der 
er nu indgivet ca. 90.000 klager til kommuner- 
ne, og en del af dem går til Landsskatteretten, 
og jeg er fuldkommen enig i dette punkt i den 
dagsorden, som bl.a. regeringen og Socialde- 
mokratiet har stillet. 

Jeg er også enig i, at vi skal have et nyt vur- 
deringssystem. Jeg synes, det har været for 
nemt, når man kigger på grundværdierne. Selv 
om der ikke er nogen direkte forbindelse mel- 
lem vurderingsformanden og kommunen som 
sådan, er der dog ikke tale om vandtætte skod- 
der, og hvis man ser lidt på spektret over, hvor 
grundværdierne især er steget, synes jeg, at det 
ser noget mærkeligt ud. Så vi ønsker altså også 
et nyt vurderingssystem. 

Jeg er også enig i, at borgerne skal have 
langt bedre information om fastsættelsen af 
vurderingerne, så vi kan undgå det, der ligger i 
den 19. almindelige vurdering i dag. 

Jeg skal så sige til sidst, at Centrum-Demo- 
kraternes dagsorden kommer jo ikke til af- 
stemning, så vi vil undlade at stemme til den af 
fru Pia Gjellerup m.fl. fremsatte dagsorden. 

Elisabeth Arnold (RV): 
Debatten har jo taget en vending her på det 

sidste. For et par timer siden havde jeg indtryk 
af, at det drejede sig om en erklæringskrig mel- 
lem Fremskridtspartiet og regeringspartierne, 

så gik det mere over til at være en total ophæ- 
velse af enhver fredning, hvor Fremskridtspar- 
tiet skød på alt, hvad der rørte sig, og nu synes 
der ikke at være flere skud i bøssen. Der var 
ingen bemærkninger til fru Bente Juncker, og 
jeg er bange for, at det, jeg siger nu, måske kan 
fremprovokere nogle yderligere reaktioner fra 
fru Kirsten Jacobsen -  men det er ikke nød- 
vendigt, vil jeg bare sige til fru Kirsten Jacob- 
sen. 

Den radikale reaktion på den forespørgsel, 
der er stillet i dag, er helt umiddelbart, at vi 
siger nej. Vi synes ikke, at det er nogen god idé, 
at regeringen skal gå ind og kompensere for 
virkningerne af den 19. almindelige vurdering. 
Der er store forskelle på prisstigningerne og 
vurderingsstigningerne, fra l til 20 pet., hvis 
man kigger på oversigten over de forskellige 
vurderingskredse. En stigning på 20 pet. kan 
både være ganske rimelig og helt urimelig, og 
det er jo derfor, vi har klagesystemet. 

Jeg vil tillade mig at citere ganske kort fra 
bladet Boligen, der udkom kort efter offentlig- 
gørelsen af den 19. almindelige ejendomsvur- 
dering. Der stod i den ledende artikel, at flere 
ejendomsmæglere allerede havde udtalt, at 
den nye vurdering er rimelig, og at der generelt 
ikke er grund til at klage. Derefter skriver man, 
at al erfaring viser imidlertid, at klagerne i den 
kommende tid vil strømme ind fra folk, der 
mener, at deres ejendom er blevet vurderet alt 
for højt, så på det område er alt ved det gamle. 

Da fru Kirsten Jacobsen selv er ejendoms- 
mægler, må hun i hvert fald kunne fortælle, om 
hun er enig i den vurdering eller ej. Det er helt 
oplagt, at klagesystemet bliver brugt, det skal 
naturligvis også være tilfældet, og derfor er vi 
tilfredse med, at der bl.a. står i den dagsorden, 
som vi er medforslagsstillere til, at klagesyste- 
met skal strammes op, så sagsbehandlingsti- 
den bliver kortere. 

Men er der da slet ikke noget generelt galt 
med systemet? Jo, som det også er nævnt af 
flere andre ordførere, er der gået temmelig 
lang tid siden den sidste vurdering, og det vil 
sige, at der har været meget lidt fornemmelse 
for, hvordan ejendomsmarkedet har udviklet 
sig, og hvordan ejendomspriserne har bevæget 
sig. Der er en katastrofal mangel på informa- 
tion til de grundejere, der modtager vurderin- 
gen. Man får tallet smækket ud på et stykke 
papir og i øvrigt ikke nogen forklaring om, 
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hvorfor tallet er blevet, som det er. Det stiller 
mange grundejere i en situation, hvor de synes, 
at de må klage for dog i det mindste at få en 
eller anden dialog med myndighederne og få 
en forklaring på, hvorfor det er gået, som det 
er. 

Der er endnu en ting, som en del af debatten 
i dag også har beskæftiget sig med, nemlig den 
ændrede samfundsøkonomi, den lave infla- 
tion, den store arbejdsløshed og de mange 
tvangsauktioner. Det er jo i meget høj grad ar- 
bejdsløsheden og andre udefra kommende 
ting, som betyder, at folk pludselig ikke længe- 
re kan klare at sidde i det hus, som de anskaf- 
fede sig for måske 6-7 år siden, da både lønnin- 
gerne og inflationen steg vældig meget hvert 
eneste år, hvad de unægtelig ikke gør mere. 

Til sidst vil jeg nævne det, som både hr. Jes 
Lunde og flere andre også har været inde på, 
nemlig at usikkerhed og rygter på boligmarke- 
det i høj grad er med til at skabe en fastlåsning. 
Man tør ikke sælge, man tør ikke købe, man 
tør ingenting, for man ved ikke, hvad der sker, 
måske bliver tingene endnu værre, end det er 
tilfældet nu. 

Alle disse ting kan vi jo ikke ændre på én 
gang, men det er i hvert fald rigtigt, at borgerne 
skal have en ordentlig og fair behandling, og 
derfor synes jeg, at vi skylder boligejerne i det- 
te land at få taget fat på en skattereform meget 
hurtigt. Skattereformen skal skabe sikkerhed 
for ro på boligmarkedet. Den skal fortælle, at 
sådan bliver det altså, kære venner, det har I at 
rette jer efter. Mange mener, at ejendomsmar- 
kedet allerede nu har taget forskud på en gru- 
som skattereform, som man tror vil blive meget 
værre over for boligejerne, end det har været 
hensigten, så derfor tror jeg, at vi kan gøre 
mange en tjeneste ved at tage fat på en skatte- 
reform meget snart. Det skal vi jo alligevel dis- 
kutere senere på måneden, så lad os gemme 
slagsmålet til den tid. 

Det Radikale Venstre vil ikke negligere van- 
skelighederne. Vi vil ikke gøre nar af borgerne 
eller grine ad borgerne, som fru Kirsten Jacob- 
sen antydede at nogen ville gøre. Der sker 
mange ændringer i samfundet i disse år. Der er 
en alt for stor arbejdsløshed, og vi ændrer også 
samfundsøkonomien på den måde, at vi efter- 
hånden er kommet dertil -  som vi jo også har 
ønsket af mange grunde -  at opsparing beløn- 
nes, og at gældsætning straffes. Det betyder jo, 

at de, der har stor gæld, også lider voldsomt 
under denne omstilling. 

Men for at ingen skal være i tvivl, vil jeg 
godt. sige, at Det Radikale Venstre altid har 
støttet ejendomsskatter som begreb. Det er go- 
de skatter i den forstand, at de er ubureaukrati- 
ske at opkræve, de er umulige at snyde med, 
man kan ikke unddrage sig dem, og derfor er 
de gode, set ud fra et skatteteknisk synspunkt. 

Vi kan ikke støtte de to dagsordener, der er 
fremsat af fru Kirsten Jacobsen og af Centrum- 
Demokraterne, men vi vil støtte den dagsor- 
den, vi selv har været med til at fremsætte. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
At Det Radikale Venstre synes, at ejendoms- 

skatter er gode skatter, kan jeg kun tage til ef- 
terretning, og det er jeg såmænd ikke så over- 
rasket over. 

Men når fru Elisabeth Arnold fortæller, at 
der ikke er nogen problemer, vil jeg godt spør- 
ge, om fru Elisabeth Arnold ikke har fået no- 
gen henvendelser fra de private andelsbolig- 
foreninger, som normalt er De Radikales ple- 
jebørn. Det forholder sig nemlig sådan, at fire 
ud af fem private andelsboligforeninger har 
været nødt til at klage, og begrundelsen er ik- 
ke, fru Elisabeth Arnold, at de er steget i værdi. 
Begrundelsen er underligt nok, at de er faldet 
ganske utroligt i værdi, og det har faktisk fået 
lige så uhyggelige konsekvenser for andelsha- 
verne som for de mennesker, der må gå fra hus 
og hjem på grund af de stigende skattebyrder. 

Dette Folketing har indført regler om, hvad 
andelsboliger må koste. Det har den konse- 
kvens, at den nedsatte ejendomsvurdering -  
som i øvrigt skyldes et helt nyt vurderingsprin- 
cip, som ingen regner med kan holde sammen- 
holdt med vurderingsloven -  betyder, at alle, 
der har købt en ny privat andelsbolig, mister 
deres egenkapital. Lad os f.eks. sige, at man af 
sin egen lomme udbetaler 40.000-50.000 kr. for 
en nybygget andelsbolig. Prisfastsættelsen er 
knyttet til vurderingen, og hvis vurderingen 
falder drastisk, får man ikke lov at gensælge 
boligen for den pris, man har købt den til, så 
mister man sin egenkapital. Og hvis man fort- 
sætter på den måde, fru Elisabeth Arnold, kan 
man altså komme helt ned på nul, uanset at 
man måske har betalt den fulde pris for an- 
delsboligen. Det må da i hvert fald påvirke Det 
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Radikale Venstre, når det fremgår ganske klart 
af det materiale, vi har modtaget fra Andelsbo- 
ligforeningernes Fællesrepræsentation m.v., at 
fire ud af fem nystartede private andelsbolig- 
foreninger har været nødt til at klage over de 
faldende vurderinger. 

(Kort bemærkning). 

Elisabeth Arnold (RV): 
Jeg vil gøre fru Kirsten Jacobsen opmærk- 

som på, at jeg sagde udtrykkeligt, at Det Radi- 
kale Venstre ikke ville negligere de vanskelig- 
heder, der kunne komme på boligmarkedet i 
kølvandet på den 19. almindelige vurdering. 
Så langt så godt. 

Om andelsboligforeningerne vil jeg sige, at 
de er jo ramt af præcis den samme effekt som 
enhver anden del af boligmarkedet, hvor der 
pludselig indføres nye regler eller pludselig 
kommer nye boligtyper, som skal vurderes ef- 
ter et nyt system. Man har ikke prøvet det før, 
man ved ikke, hvordan systemet skal være i 
forhold til priserne, hvordan det påvirker han- 
delssituationen, salgssituationen osv. osv. Det 
er stadig væk det, vi har klagesystemet til, fru 
Kirsten Jacobsen. 

(Kort bemærkning). 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Fru Elisabeth Arnold har ikke forstået pro- 

blemstillingen. Problemstillingen er, at det 
hjælper ikke noget at klage over vurderingen. 

Lad os nu sige, at klagerne ikke får med- 
hold, at vurderingen er og bliver, sådan som 
den nu engang er fastsat. Konsekvensen af 
denne faldende vurdering, som de fleste andre 
danskere ville være lykkelige for, er i disse til- 
fælde her, at de pågældende bliver frarøvet de- 
res ejendomskapital, fordi dette Folketing har 
fastlagt nogle regler om et maksimalprissy- 
stem. Det er dette forhold, der gør, at dette om- 
råde har et særligt problem, hvor klagerne ikke 
hjælper et hak. 

Og når nu fru Elisabeth Arnold mener, at 
hun har noget tilovers for de konsekvenser, der 
måtte komme som følge af den 19. almindelige 
vurdering, er jeg nødt til at spørge: Ville Det 
Radikale Venstre på andre områder medvirke 
til, at disse private andelsboligforeninger ikke 
ender i en situation, hvor man har indbetalt en 
kapital på 50.000 kr. og lige pludselig står med 

nul kroner? Det er konfiskation, det er ren 
konfiskation. Vil man f.eks. ophæve maksimal- 
prissystemet, så man gør det muligt at sælge til 
en pris, der giver dækning? Ellers står den på- 
gældende familie i en grumme, grumme svær 
situation, der er lige så slem som for dem, der 
bliver ramt af højere skatter. 

Lysholm Christensen (KRF): 
Som den sidste ordfører i rækken vil også 

jeg gerne starte med at takke statsministeren 
for en fyldig besvarelse af forespørgslen. Der 
er mange tal og procenter i denne sag, og det 
klarede begreberne at få beskrevet udviklingen 
i skattetrykket på fast ejendom set over en år- 
række så præcist. 

Kristeligt Folkeparti kan ikke deltage i en 
sønderlemmende kritik af hele vurderingssy- 
stemet. Det er vores opfattelse, at de vurde- 
ringsfolk, som har ansvaret for den 19. almin- 
delige vurdering, har udført et godt og solidt 
stykke arbejde. Selvfølgelig er der fremkom- 
met klager over vurderingen, det er ikke noget 
nyt. Det ser vi hver gang, og det kan formentlig 
ikke undgås, men derfor har vi jo også klage- 
adgangen, og der er mange eksempler på, at 
man kan få ændret den vurdering, der er blevet 
fastsat. 

Det uacceptable i denne forbindelse er, at 
klagegangen er for langsommelig -  det tager 
for lang tid, før man får sin klage afgjort -  og 
det mener vi faktisk der er taget højde for i den 
dagsorden, som Kristeligt Folkeparti er med- 
forslagsstiller til, idet man tilstræber at sætte 
nogle flere ressourcer af til Landsskatteretten, 
således at man kan få sagerne afviklet noget 
hurtigere. 

Dernæst vil jeg gerne knytte et par bemærk- 
ninger til skatteudskrivningen det næste år. 
Det er naturligvis helt uacceptabelt, at amter 
og kommuner i strid med aftalen med regerin- 
gen nu vil opkræve ca. 4 mia. kr. for meget, og 
jeg har forstået på regeringen, at man vil tage 
initiativ til at få løst det problem. 

Men problemet er jo i virkeligheden ikke 
værdiansættelsen af fast ejendom, det er 
spørgsmålet om skattetryk, og derfor har de- 
batten i dag jo også langt mere gået på spørgs- 
målet om skattetryk end på spørgsmålet om 
værdi af fast ejendom. 

Der skal ikke herske tvivl om, at Kristeligt 
Folkeparti gerne ser en nedsættelse af ejen- 
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domsskatterne specielt dér, hvor de er meget 
høje, og derfor har vi også fremsat et lovforslag 
om nedsættelse af bundgrænsen, og vi glæder 
os over, at der er flertal for at sænke bund- 
grænsen, altså promillegrænsen. 

Debatten her i dag og debatten i dagspres- 
sen i den senere tid afslører, at der er et behov 
for visse justeringer på området, og vi mener, 
at det nævnte dagsordensforslag kan være med 
til at afhjælpe de svagheder i systemet. 

Det er vigtigt for os at understrege, at vi me- 
ner, lægmandselementet i vurderingen skal be- 
vares, vi har også en vis tro på, at de årlige 
vurderinger kan medvirke til en større retfær- 
dighed og mere sikker værdiansættelse. Det er 
også vigtigt, at Landsskatteretten får nogle 
yderligere. ressourcer, så deres arbejde kan 
styrkes og effektiviseres, og endelig at der ud- 
sendes nogle fyldige informationer til grund- 
ejerne, så man i højere grad kan gennemskue 
og forstå, hvad der er lagt til grund for værdi- 
ansættelsen. 

Til sidst vil jeg sige, at den debat, vi har haft 
i dag, afslører helt tydeligt, at behovet for en 
skattereform er meget påtrængende. Det er 
vigtigt, at vi snart kommer i gang med at få 
lavet en skattereform, for det er jo dybest set 
dér, problemet ligger, og det skal ikke mangle 
på vores medvirken til at få de forhandlinger i 
gang igen. Vi håber, at der er lys forude, når 
det gælder en skattereform. 

Vi støtter naturligvis den dagsorden, vi selv 
er medforslagsstillere til, og afviser de to øvri- 
ge. 

Statsministeren (Poul Schlüter): 
Må jeg først takke de mange, som har haft 

ordet under denne debat; vi har jo bevæget os 
viden om, men man kommer ikke uden om, at 
en lang række af indlæggene har beskæftiget 
sig med 19. alm. vurdering, og det takker jeg 
for. 

Det er klart, at resultatet af 19. alm. vurde- 
ring, som påvirker så mange familiers økono- 
mi, spiller en stor rolle for familiernes og en- 
keltpersonernes samlede økonomiske situation 
-  sådan er det. Jeg mener, det er vigtigt, at man 
prøver at være analytisk og danne sig et sagligt 
indtryk af det, der sker med disse almindelige 
vurderinger og konsekvenserne deraf. Det' er 
klart, at en række boligejere har mærket sti- 
gende udgifter igennem de sidste år. Det gjor- 

de de også, vil jeg gerne gøre opmærksom på, i 
1950'erne, i 1960'erne, i 1970'erne og altså og- 
så i 1980'erne. Meget af det er jo nemlig en 
følge af prisudviklingen i samfundet og natur- 
ligvis specifikt udviklingen i ejendomspriser- 
ne, der afspejler sig i de almindelige vurderin- 
ger og årsomvurderingerne. En række bolig- 
ejere, parcelhusejere såvel som ejerlejligheds- 
ejere, har mærket stigende udgifter, og vi ved 
også, at det fordeler sig meget forskelligt, fordi 
vurderingerne nødvendigvis ikke kan være 
ganske ensartede fra egn til egn, fra vej til vej. 

På den anden side er der også en lang række 
lejere, som har mærket stigende boligudgifter. 
Det gjorde de i 1950'erne, det gjorde de i 
1960'erne, det gjorde de i 1970'erne, og det har 
de altså også gjort i løbet af 1980'erne. 

Jeg vil gerne sige lidt nærmere om det. Det 
er blevet sagt her under debatten, at det skyl- 
des kartoffelkur, og det skyldes skattereform, 
at boligejerne har fået stigende udgifter. Det er 
både rigtigt og forkert, men det er mest forkert. 
Det er faktisk misvisende, fordi skattereformen 
i sig selv jo ikke bare drejede sig om en be- 
grænsning af skatteværdien af rentefradraget: 
de opgørelser, som er foretaget, viser, at langt 
de fleste af ejerboligfamilierne faktisk fik sti- 
gende eller næsten uændrede rådighedsbeløb i 
den forbindelse. Det drejer sig faktisk om ca. 
85 pet. af ejerboligfamilierne. 

Men så var der de sidste 15 pet. Af dem har 
nogle fået en lille stigning, andre en stor stig- 
ning meget afhængigt af, hvornår de havde 
købt deres ejendom, og om de gennem store 
lån havde spændt deres økonomi til briste- 
punktet. Så er der jo også gennemført nogle 
lettelser i visse beskatningsformer af boligejer- 
ne; det synes jeg heller ikke man skal se gan- 
ske væk fra. Begrænsningsreglerne for lejevær- 
diens stigning blev jo i midten af 1980'erne for- 
bedret for pensionister og for efterlønsmodta- 
gere, og med virkning for 1987 blev progres- 
sionsgrænsen for lejeværdibeskatningen hævet 
fra de 851.000 kr. til 1,2 mio. kr. Men det er 
klart, at det har virket forskelligt. Nogle ejere 
har ikke mærket en stigning i boligudgifterne, 
som oversteg deres indtægtsudvikling. For an- 
dre er det ikke gået så godt. 

Hvis vi ser på rådighedsbeløbet, altså den 
disponible indkomst efter skat og boligudgift, 
som er tilbage til familiens forbrug, for nogle 
typiske husstande -  og jeg strejfede det før -  så 
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spiller det en rolle, i hvilket år igennem 
1980'erne man har købt. De beregninger, vi 
har til rådighed, viser, at rådighedsbeløbet i fa- 
ste priser imidlertid for langt de fleste har væ- 
ret stigende fra købet og frem til 1990. 

En typisk LO-familie, der har købt hus i 
1979, har typisk frem til 1990 haft en stigning i 
rådighedsbeløbet på ca. 30 pet. Det vil altså 
sige, at gennemsnitsfamilien -  og de tal dæk- 
ker langt de fleste -  ikke i 1980'erne har ople- 
vet et fald i rådighedsbeløbet siden huskøbet. 
Men der er nogle, der har. Familiens rådig- 
hedsbeløb i det første år efter huskøbet afhang 
nemlig i 1980'erne så frygtelig meget af købså- 
ret, og det hænger igen sammen med de svin- 
gende renter af obligationslånene og af sælger- 
pantebrevene. 

Hvis vi sammenholder med, hvordan det er 
gået for lejerne -  og det er vel også et moment 
at tage ind i vores vurdering -  forholder det sig 
således, at et typisk LO-par, som bor i lejebo- 
lig, faktisk har fået deres rådighedsbeløb efter 
skat og husleje begrænset med ca. 15 pet. i 
denne periode, peger tallene på. Igen: det er et 
gennemsnitstal, men det fortæller jo også no- 
get. 

Derfor tror jeg, at vi alt i alt, når vi taler om 
boligudgift for ejere og boligudgift for lejere, 
kan sige, at der har været en nogenlunde rime- 
lig udvikling igennem 1980'erne. Det er altså 
ikke sådan, at alle ulykkerne har ramt parcel- 
husejerne og ejerboligejere, og at de, der bor til 
leje, skulle have skummet fløden. Det er snare- 
re typisk tværtimod. Det er mig magtpåliggen- 
de at få nævnt under denne debat, så der kan 
være en vis rimelighed og balance i tingene. 

Hvad er det, der er galt for mange boligeje- 
re? Det er naturligvis, at vi gennemlever en år- 
række, hvdr grupper af befolkningen ulykke- 
ligvis oplever svigtende familieindkomst. Lav- 
inflationen er en vanskelig tilvænningsproces. 
Dertil kommer, at mange i en periode eller 
igennem længere tid mister deres arbejde, an- 
dre oplever skilsmisse med den virkning, at der 
tilbage i boligen nu kun sidder én, som erhver- 
ver indkomst, og det hele var baseret på en fa- 
milie, hvor der måske var to, som tjente penge 
hjem. Det er den slags forhold, der har medført 
store ulykker for mange mennesker, det må jeg 
erkende, men ikke kun for boligejere, også ofte 
for lejere. Det mener jeg vi må tage med ind i 
vores vurdering. 

Endelig må jeg igen fastslå, at man ikke 
kommer uden om, at 19. alm. vurdering er la- 
vere end 18., som ligger helt tilbage til 1986. 
Der har været nogle år, hvor man har haft for- 
del af de faldende årsomvurderinger. Nu ople- 
ver vi så som en konsekvens af handelsprisstig- 
ningerne det modsatte, nemlig at ejendomspri- 
serne er gået op; og at de er gået moderat op, 
er vel i og for sig en rigtig god udvikling, for 
det tyder på større tillid til det at købe fast 
ejendom, og det har vi savnet i nogle år. 

Men jeg takker ordførerne for de bidrag, 
som i dag under den lange debat er givet til 
belysning af disse problemer omkring de of- 
fentlige vurderinger, og jeg så meget gerne, at 
den dagsorden, som er foreslået af Socialde- 
mokratiets ordfører på en række partiers veg- 
ne, måtte blive vedtaget, for jeg mener, den vil 
vise os vejen til at få nogle bedre regler om 
vurdering, om klageadgang og om mulighed 
for at få vurderingsresultaterne så tidligt, at der 
kan tages bedre højde for deres virkninger. 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Jeg synes, det er en sørgelig og en sølle ud- 

gang, der er kommet på denne debat. 
Da Fremskridtspartiet rejste forespørgsels- 

debatten om at få neutraliseret virkningen af 
den 19. alm. vurdering, var det, fordi vi så de 
alvorlige konsekvenser, det ville få for mange 
ejere af fast ejendom, og fordi vi troede på, at 
der trods alt her i Folketinget, i hvert fald 
blandt regeringspartierne, var så megen an- 
stændighed til, at man ville stå ved bare en del 
af de løfter, som man har strøet om sig med på 
møder rundt omkring i landet, og at man i er- 
kendelse af, at man ikke havde været særlig 
dygtige under forhandlingerne med kommu- 
nerne for at få dem til at holde skatterne i ro, i 
det mindste ville have sørget for, at befolknin- 
gen ikke skulle betale for, at regeringen var 
nogle elendige forhandlere. Men det er det, be- 
folkningen nu kommer til. 

Udgangen på denne debat bliver, at vi får 
vedtaget en afværgedagsorden, som alle parti- 
er kan blive enige om, og det skyldes, at der 
ikke står noget som helst andet i den, end at 
man måske i 1995 skal have et nyt vurderings- 
system. Skulle vi komme dertil, er Frem- 
skridtspartiet helt enig i det, for det er heller 
ikke for tidligt. 
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Men vi står stadig med den kendsgerning, at 

en masse familier er nødt til at gå fra hus og 
hjem, fordi dette Folketing endnu en gang ved 
hjælp af øgede byrder -  i dette tilfælde skatter 
på 4 mia. kr. -  lader ejere af fast ejendom beta- 
le for regeringens andre fejltagelser. 

Det virker jo komplet latterligt, at vi be- 
handler forslag om tørkehjælp til landmænd, 
samtidig med at vi pålægger de samme land- 
mænd øgede ejendomsskatter og dermed øget 
lejeværdi på grund af en offentlig vurdering. 
Det virker komplet latterligt, hvad man gør 
over for pensionister. Én ting er, at de skal be- 
tale ejendomsskatter og lejeværdi på grund af 
den offentlige vurdering, men at de, fordi deres 
mursten stiger i pris, også kan komme til at be- 
tale for deres hjemmehjælp bare på grund af 
en offentlig vurdering, siger noget om, hvad 
dette her drejer sig om. 

Statsministeren kom endnu en gang ganske 
let og elegant hen over problemerne ved at si- 
ge, at boligejerne da nok havde mærket nogle 
stigninger i 1980'erne, men det gjorde de også i 
1950'erne, og det gjorde de også i 1960'erne, 
osv., og det gjorde lejerne også. Jeg er nødt til 
at sige til statsministeren, at boligejerne i stats- 
ministerens statsministerperiode har oplevet 
en sand hetz fra statsministerens og hans skif- 
tende regeringers side. 

Det har resulteret i, at B.T. den 8. oktober 
1992 efter nøje undersøgelser nu er i stand til 
at konstatere, at hver anden danske boligejer 
er insolvent. Sidste år var det dog kun hver 
fjerde. Det vil sige, at antallet af insolvente bo- 
ligejere i Danmark er steget med 100 pet. på 
bare ét år. 

Men det påvirker tilsyneladende hverken re- 
geringen, Socialdemokratiet eller de andre 
partier. Det påvirker ingen, at den offentlige 
vurdering i dag ligger langt over husenes reelle 
kontantværdi. Det påvirker ingen, at man sy- 
stematisk beslaglægger husejernes opsparede 
værdier. Og dertil kommer selvfølgelig den 
moralske side af sagen, men den har regerin- 
gen jo set stort på i lang tid, så den vil jeg slet 
ikke trætte nogen med. 

Jeg er blot ked af at skulle konstatere, at af- 
slutningen på debatten viser, at regeringen er 
så optaget af at blive siddende som regering, at 
den uanset konsekvenserne på snart sagt et- 
hvert område lader sig dirigere, trække rundt i 
manegen, af Socialdemokratiet, af SF og af 

Det Radikale Venstre, som i hvert fald på bo- 
ligejernes område plejer at stå milelangt fra 
det, hvor statsministerens parti og partiet Ven- 
stre plejer at fortælle deres vælgere at de står. 
Jeg synes, det er en sørgelig kendsgerning. 

Men det er ikke første gang, at det er udgan- 
gen på en debat om boligejernes økonomiske 
situation. Og efter denne debat må det i hvert 
fald stå klokkeklart for enhver ejer af fast ejen- 
dom i Danmark, at der ikke i dette Folketing er 
andre partier end Fremskridtspartiet og CD, 
der overhovedet har noget tilovers for bolig- 
ejerne og den frygtelige økonomiske situation, 
mange af dem kan komme ud i, fordi vi nu 
gennemfører, at der skal indkræves ekstra 
skatter på 4 mia. kr. til næste år. Det er sørge- 
ligt, må jeg sige til statsministeren. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslag om motiveret dagsorden (nr. D 10) 
af Pia Gjellerup (S), Pernille Sams (KF), Mej- 
dahl (V), Jes Lunde (SF), Elisabeth Arnold 
(RV) og Lysholm Christensen (KRF) (se foran) 
vedtoges med 97 stemmer (S, KF, V, SF, RV og 
KRF) mod 8 (FP); 5 (CD) stemte hverken for 
eller imod. 

Hermed var følgende forslag bortfaldet: 
Forslag om motiveret dagsorden (nr. D 9) af 

Kirsten Jacobsen (FP) (se foran). 
Forslag om motiveret dagsorden (nr. D 11) 

af Bente Juncker (CD) (se foran). 

Hermed sluttede forespørgslen. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

11) Første behandling af lovforslag nr. L 59: 
Forslag til lov om ændring af  lov om beskat- 

ning til kommunerne af faste ejendomme. ,(Fast- 
sættelse af  den amtskommunale grundskyldpro- 
mille). 

Af Lis Noer Holmberg (CD) mfl. 
(Fremsat 27/10 92). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 


